

## **Protokół nr LIX/2023**

Obrady Rady Gminy Michałowice rozpoczęto w dniu 30 marca 2023 o godz. 15:00, a zakończono o godz. 18:14 tego samego dnia.

Pan Przewodniczący Rady otworzył LIX Sesję Rady Gminy Michałowice w dniu **30 marca 2023 roku**. Na wstępie przywitał Wójta Pana Antoniego Rumian, Panią Sekretarz Annę Długosz, Panią Skarbnik Agatę Krzyżak-Szotę, Radnego Powiatu Jarosława Rażnego, Sołtysów, przedstawiciele Rady Seniorów oraz pozostałych pracowników Urzędu Gminy.

Pan Przewodniczący przeszedł do sprawdzenia obecności.

W posiedzeniu wzięło udział 12 członków, podjęte dziś uchwały będą prawomocne **/załącznik nr 1 do protokołu/**

### **Głosowano w sprawie:**

Sprawdzenie obecności.

### **Wyniki głosowania**

OBECNY: 12, NIEOBECNY: 3

### **Wyniki imienne:**

OBECNY (12)

Alicja Bednarczyk, Elżbieta Cielecka, Eleonora Dyląg, Władysław Dyna, Jakub Fluder, Daniel Gajoch, Marek Kozłowski, Ewa Krawczyk, Zofia Puchalska-Wilk, Aneta Szydłowska, Wanda Wesołowska, Elżbieta Zębala

NIEOBECNY (3)

Renata Browarnik, Adam Jurek, Maciej Podymkiewicz (radni dołączyli do obrad w trakcie posiedzenia).

Po sprawdzeniu obecności do obrad dołączył Radny M. Podymkiewicz.

## **Ad 2. Przyjęcie porządku obrad.**

Pan Przewodniczący Rady odczytał proponowany porządek obrad **/załącznik nr 2 do protokołu/:**

1. Otwarcie sesji.
2. Przyjęcie porządku obrad.
3. Zatwierdzenie protokołu z LVIII Sesji Rady Gminy Michałowice.
4. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia gminnego programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Michałowice na rok 2023.
5. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2023.
6. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia lokalnego programu osłonowego „Korpus Wsparcia Seniorów Gminy Michałowice na rok 2023”.
7. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy Widokowe Wzgórza w miejscowości Więclawice Stare.

8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr VI/39/2019 z dnia 25 lutego 2019 r., w sprawie poboru opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi w drodze inkasa, wyznaczenia inkasentów, określenia wysokości wynagrodzenia za inkaso.
9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr VI/40/2019 z dnia 25 lutego 2019 r., w sprawie poboru podatku rolnego, leśnego i od nieruchomości od osób fizycznych w drodze inkasa, wyznaczenia inkasentów, określenia wysokości wynagrodzenia za inkaso.
10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgodny na podwyższenie kapitału zakładowego Wodociągów Michałowice Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością.
11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Michałowice na 2023 rok przyjętego uchwałą nr LVI/472/2022 Rady Gminy Michałowice z dnia 28 grudnia 2022 r. w sprawie budżetu Gminy Michałowice na 2023 rok.
12. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Michałowice na lata 2023-2034.
13. Dyskusja wolne wnioski.
14. Zamknięcie sesji.

Pan Przewodniczący poprosił o zgłaszanie ewentualnych uwag do porządku obrad.

Nikt nie zgłosił uwag do porządku obrad.

Przewodniczący poddał pod głosowanie jawne porządek obrad.

**Rada Gminy głosowała następująco:**

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2

**Wyniki imienne:**

ZA (13)

Alicja Bednarczyk, Elżbieta Cielecka, Eleonora Dyląg, Władysław Dyna, Jakub Fluder, Daniel Gajoch, Marek Kozłowski, Ewa Krawczyk, Maciej Podymkiewicz, Zofia Puchalska-Wilk, Aneta Szydłowska, Wanda Wesołowska, Elżbieta Zębala

NIEOBECNI (2)

Renata Browarnik, Adam Jurek

***Porządek obrad został przyjęty.***

**Ad 4. Zatwierdzenie protokołów z LVIII Sesji Rady Gminy Michałowice.**

Pan Przewodniczący poinformowała, że protokoły z LVIII Sesji Rady Gminy Michałowice, był do wglądu i każdy mógł się z nimi zapoznać. Poprosił o ewentualne zgłoszenie uwag do tych protokołów.

Pan Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie jawne zatwierdzenie protokołu z LVIII Sesji Rady Gminy w Michałowicach.

**Rada Gminy głosowała następująco:**

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2

#### Wyniki imienne:

ZA (13)

Alicja Bednarczyk, Elżbieta Cielecka, Eleonora Dyląg, Władysław Dyna, Jakub Fluder, Daniel Gajoch, Marek Kozłowski, Ewa Krawczyk, Maciej Podymkiewicz, Zofia Puchalska-Wilk, Aneta Szydłowska, Wanda Wesołowska, Elżbieta Zębala

NIEOBECNI (2)

Renata Browarnik, Adam Jurek

**Protokół został zatwierdzony.**

Następnie głos zabrała wiceprzewodnicząca Gminnej Rady Seniorów Pani

W imieniu rady seniorów chciałam złożyć podziękowanie Panu Wójtowi Sadowskiemu za zaangażowanie i pomoc w naszej działalności między innymi pomógł nam z utworzeniem strony Michałowice 60 plus i założeniem grupy na Facebooku jako grupę seniorzy Gminy Michałowice dziękujemy i liczymy na dalszą współpracę.

Na posiedzenie przybył Radny Adam Jurek.

#### **Ad 4. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia gminnego programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Michałowice na rok 2023.**

***Głos zabrała Katarzyna Tomaszewska – pracownik Referatu Ochrony Środowiska.***

Realizując coroczny obowiązek przyjęcia Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi i zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Michałowice przedłożono państwu projekty tego programu. W programie tym zostały określone zasady opieki nad bezdomnymi zwierzętami oraz ograniczenie problemu ich bezdomności. Program ten obejmuje zapewnienie bezdomnym zwierzętom miejsca w schronisku dla zwierząt, obowiązkową sterylizację albo kastrację zwierząt tam umieszczony, odławianie bezdomnych zwierząt, opiekę nad wolno żyjącymi zwierzętami w tym ich sterylizację, kastrację oraz dokarmianie. Poszukiwani są też właściciele dla tych zwierząt umieszczony w schronisku. W programie tym musimy zapewnić miejsca dla zwierząt gospodarskich oraz całodobową opiekę weterynaryjną w przypadku zdarzeń drogowych z udziałem zwierząt. Program zawiera również takie elementy jak propagowanie właściwych zachowań mieszkańców gminy w stosunku do zwierząt według ustawy o ochronie zwierząt. Projekt tego programu został przesłany do zapinania do towarzystwa Opieki nad Zwierzętami, Powiatowego Lekarza Weterynarii oraz do Kół Łowieckich działających na terenie Gminy Michałowice a także fundacji. W ustawowym terminie dostaliśmy pozytywną opinię od Krakowskiego Towarzystwa Opieki nad Zwierzętami, Powiatowego Lekarza Weterynarii oraz Koła Łowieckiego Diana. Pozostałe podmioty nie odniosły się do tego programu czyli uważamy, że ten program został zaopiniowany pozytywnie. W budżecie Gminy na ten rok budżetowy mamy przewidziane środki, które pomogą nam zrealizować Program opieki nad zwierzętami w kwocie 101 000 zł z czego większość tej kwoty przeznaczona jest na umowę ze schroniskiem jest to kwota 60 000 mamy podpisaną również umowę z Centrum Hodowlanym Tomaszowice, które udzielają tutaj pomocy dzikimi rannymi zwierzętami natomiast druga umowa dotyczy utylizacji zwłok zwierzęcych z terenu nieruchomości gminnych i tutaj tą kwestią zajmuje się firma Via Zaporowska.

Rozpoczęto dyskusję.

Komisja Gospodarki, Rolnictwa i Ochrony Środowiska pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały **/załącznik nr 3 do protokołu/**.

**Radny W. Dyna:** w przypadku gdy jakieś wydarzenie będzie miało miejsce w godzinach nocnych załóżmy z kim się kontaktować?

**Pan Wójt:** proszę dzwonić na policję.

Pan Przewodniczący przeszedł do głosowania uchwały nr LIX/497/2023 Rady Gminy Michałowice z dnia 30 marca 2023 r. w sprawie przyjęcia gminnego programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Michałowice na rok 2023.

**O odbyło się głosowanie jawne.**

**Rada Gminy głosowała następująco:**

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1

Wyniki imienne:

ZA (14)

Alicja Bednarczyk, Elżbieta Cielecka, Eleonora Dyląg, Władysław Dyna, Jakub Fluder, Daniel Gajoch, Adam Jurek, Marek Kozłowski, Ewa Krawczyk, Maciej Podymkiewicz, Zofia Puchalska-Wilk, Aneta Szydłowska, Wanda Wesołowska, Elżbieta Zębala

NIEOBECNI (1)

Renata Browarnik

***Uchwała została podjęta.***

*Na posiedzenie przybyła Radna Renata Browarnik.*

**Ad 5. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2023.**

*Głos zabrała Dyrektor Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej – Monika Łopatowska.*

Dzień dobry ja się może przedstawię bo nie wszyscy Państwo mnie znają, od sierpnia zeszłego roku jestem dyrektorem Ośrodka Pomocy Społecznej, także przy okazji chciałam też powiedzieć, że jeżeli Państwo mają jakieś kwestie dotyczące pomocy społecznej to jestem otwarta na współpracę. Pierwsza sprawa, którą tutaj omawiam to są zmiany w Gminnym Programie Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii na bieżący rok. Tutaj mamy zmiany takie jak się państwo zapoznali związane z budżetem, zostało nam trochę środków za okres wcześniejszy dlatego zagospodarowaliśmy te środki w ten sposób, że trochę działań profilaktycznych zostało zaplanowane w dużej mierze tutaj mamy na myśli współpracę z organizacjami pozarządowymi oprócz zajęć sportowych, które były do tej pory przez nas tutaj w tym programie rekomendowane dla dzieci otworzyliśmy możliwość różnych zajęć pozalekcyjnych także jest to jakby taką furtką dla organizacji pozarządowych, stowarzyszeń i fundacji, które współpracują z nami i działają na rzecz przeciwdziałania i to są różne zajęcia nie tylko sportowe tak jak było dotychczas. W tym wypadku to będą zajęcia muzyczne, kulturalne i związane z tym żeby młodzież i dzieci jakoś uaktywni i dać im możliwości takiego aktywnego spędzania czasu wolnego odciągnąć ich od takich zachowań ryzykownych. W tym momencie bardzo rozwijają się uzależnienia behawioralne czyli od komórki, komputera. Mamy takie plany, żeby na terenie gminy był

także zajęcia skierowane dla rodziców i to byłoby na zasadzie szkoły dla rodziców. Jest taki program rekomendowany właśnie w ramach profilaktyki uzależnień i te warsztaty są prowadzone przez około 2 miesiące regularnie co tydzień. Rodzice mają możliwość spotkania się ze specjalistami i jest to taki program, który ma na celu przede wszystkim nauczyć tych rodziców takiej właściwej komunikacji z dziećmi i reagowania na takie różne sytuacje z którymi mamy do czynienia w tym momencie. Do tego jeszcze jest taki plan w ramach tych działań do organizowania spotkań z psychologiem dla dzieci, które chcą nabyć jakąś odporność psychiczną. Jeżeli chodzi o zmiany to zostało tutaj zaproponowane zwiększenie wynagrodzenia dla członków komisji do spraw przeciwdziałania i rozwiązywania problemów alkoholowych i to jest różnica około 15% wynika ono z inflacji i wzrostu minimalnego wynagrodzenia.

Rozpoczęto dyskusję.

Komisja Zdrowia, Oświaty, Kultury i Bezpieczeństwa Publicznego pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały **/załącznik nr 4 do protokołu/**.

Pan Przewodniczący przeszedł do głosowania uchwały nr LIX/498/2023 Rady Gminy Michałowice z dnia 30 marca 2023 r. w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2023.

**Odbyło się głosowanie jawne.**

**Rada Gminy głosowała następująco:**

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0

Wyniki imienne:

ZA (15)

Alicja Bednarczyk, Renata Browarnik, Elżbieta Cielecka, Eleonora Dyląg, Władysław Dyna, Jakub Fluder, Daniel Gajoch, Adam Jurek, Marek Kozłowski, Ewa Krawczyk, Maciej Podymkiewicz, Zofia Puchalska-Wilk, Aneta Szydłowska, Wanda Wesołowska, Elżbieta Zębala  
***Uchwała została podjęta.***

**Ad 6. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia lokalnego programu ostonowego „Korpus Wsparcia Seniorów Gminy Michałowice na rok 2023”.**

*Głos zabrała Dyrektor Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej – Monika Łopatowska.*

Uchwała jest kontynuacją programu rządowego, który był realizowane również przez Ośrodek Pomocy Społecznej jest to program skierowany do najstarszych mieszkańców. W zeszłym roku był realizowany w ten sposób, że osoby zainteresowane miały możliwość skorzystania z elektronicznych opasek i w sytuacji zagrożenia zdrowia bądź życia taka osoba mogła kontaktować się z takim koordynatorem medycznym, który albo udzielał jakiejś porady medycznej albo wzywał pogotowie gdy była taka potrzeba. Dzięki czemu te osoby starsze, które albo mieszkają same albo są na cały dzień pozostawione same w miejscu zamieszkania miały taki komfort, że w razie czego mogą wezwać pomoc nie są nie są same. W zeszłym roku programem objętych było około 30 osób, kilka zrezygnowało więc jeszcze trochę tych opasek wolnych jest jeżeli ktoś byłby zainteresowany albo jakby państwo wiedzieli że jest taka osoba której opaska by się przydała. W zeszłym roku jeszcze była realizowana w ramach tego korpusu wsparcia taka forma pomocy realizowana przez

pracowników ośrodka pomocy społecznej którzy angażowali się w to zwykle po godzinach pracy i robili zakupy tym osobom, przywozili lekarstwa z apteki albo jakieś inne takie drobne rzeczy załatwiali. W tym roku będziemy korzystać tylko z opasek ponieważ pracownicy nie mają kiedy realizować tych dodatkowych zadań. Będziemy próbowali tutaj jednak zaangażować wolontariuszy. Program dotyczący opasek dotowany jest w 80%.

Rozpoczęto dyskusję.

Komisja Zdrowia, Oświaty, Kultury i Bezpieczeństwa Publicznego pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały **/załącznik nr 5 do protokołu/**.

Pan Przewodniczący przeszedł do głosowania uchwały nr LIX/499/2023 Rady Gminy Michałowice z dnia 30 marca 2023 r. w sprawie ustanowienia lokalnego programu ostonowego „Korpus Wsparcia Seniorów Gminy Michałowice na rok 2023”.

**O odbyło się głosowanie jawne.**

**Rada Gminy głosowała następująco:**

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0

Wyniki imienne:

ZA (15)

Alicja Bednarczyk, Renata Browarnik, Elżbieta Cielecka, Eleonora Dyląg, Władysław Dyna, Jakub Fluder, Daniel Gajoch, Adam Jurek, Marek Kozłowski, Ewa Krawczyk, Maciej Podymkiewicz, Zofia Puchalska-Wilk, Aneta Szydłowska, Wanda Wesołowska, Elżbieta Zębala

***Uchwała została podjęta.***

**Ad 7. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy Widokowe Wzgórza w miejscowości Więclawice Stare.**

*Głos zabrał Wójt Gminy Pan Antonii Rumian.*

Przedstawiamy Państwu projekt uchwały dotyczącej nadania nazwy ulicy w miejscowości Więclawice to jest przecznica od ulicy Świętego Izydora to jest ulica które leki leci od mniej od szkoły od kościoła w kierunku Zdzięśławic to jest ostatnia przecznica w lewo na takie nowe osiedle prywatne i tam jest propozycja nadania nazwy tej ulicy Widokowe Wzgórza nazwa nie powiela się nigdzie w żadnej innej miejscowości.

Rozpoczęto dyskusję.

Komisja Gospodarki, Rolnictwa i Ochrony Środowiska pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały **/załącznik nr 6 do protokołu/**.

Pan Przewodniczący przeszedł do głosowania uchwały nr LIX/500/2023 Rady Gminy Michałowice z dnia 30 marca 2023 r. w sprawie nadania nazwy ulicy Widokowe Wzgórza w miejscowości Więclawice Stare.

**O odbyło się głosowanie jawne.**

**Rada Gminy głosowała następująco:**

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0

Wyniki imienne:

ZA (15)

Alicja Bednarczyk, Renata Browarnik, Elżbieta Cielecka, Eleonora Dyląg, Władysław Dyna,

Jakub Fluder, Daniel Gajoch, Adam Jurek, Marek Kozłowski, Ewa Krawczyk, Maciej Podymkiewicz, Zofia Puchalska-Wilk, Aneta Szydłowska, Wanda Wesołowska, Elżbieta Zębala

**Uchwała została podjęta.**

**Ad 8, 9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr VI/39/2019 z dnia 25 lutego 2019 r., w sprawie poboru opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi w drodze inkasa, wyznaczenia inkasentów, określenia wysokości wynagrodzenia za inkaso.**

**Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr VI/40/2019 z dnia 25 lutego 2019 r., w sprawie poboru podatku rolnego, leśnego i od nieruchomości od osób fizycznych w drodze inkasa, wyznaczenia inkasentów, określenia wysokości wynagrodzenia za inkaso.**

*Głos zabrała Skarbnik Gminy – Agata Krzyżak- Szota.*

Pozwolę sobie omówić obie uchwały łącznie ponieważ dokonuje się w nich takiej samej zmiany, która wynika ze zmiany sołtysa w sołectwie Zerwana gdzie funkcje ta pełni teraz Pani Anna Mędrak i konieczne jest zmienienie załączników wskazujących osoby upoważnione do poboru podatku i opłat za gospodarowanie odpadami.

Rozpoczęto dyskusję.

Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała projekty uchwał **/załącznik nr 7, 8 do protokołu/.**

Pan Przewodniczący przeszedł do głosowania uchwały nr LIX/501/2023 Rady Gminy Michałowice z dnia 30 marca 2023 r w sprawie zmiany uchwały Nr VI/39/2019 z dnia 25 lutego 2019 r., w sprawie poboru opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi w drodze inkasa, wyznaczenia inkasentów, określenia wysokości wynagrodzenia za inkaso.

**O odbyło się głosowanie jawne.**

**Rada Gminy głosowała następująco:**

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0

Wyniki imienne:

ZA (15)

Alicja Bednarczyk, Renata Browarnik, Elżbieta Cielecka, Eleonora Dyląg, Władysław Dyna, Jakub Fluder, Daniel Gajoch, Adam Jurek, Marek Kozłowski, Ewa Krawczyk, Maciej Podymkiewicz, Zofia Puchalska-Wilk, Aneta Szydłowska, Wanda Wesołowska, Elżbieta Zębala

*Uchwała została podjęta.*

Pan Przewodniczący przeszedł do głosowania uchwały nr LIX/502/2023 Rady Gminy Michałowice z dnia 30 marca 2023 r. w sprawie zmiany uchwały Nr VI/40/2019 z dnia 25 lutego 2019 r., w sprawie poboru podatku rolnego, leśnego i od nieruchomości od osób fizycznych w drodze inkasa, wyznaczenia inkasentów, określenia wysokości wynagrodzenia za inkaso.

**O odbyło się głosowanie jawne.**

**Rada Gminy głosowała następująco:**

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0

Wyniki imienne:

ZA (15)

Alicja Bednarczyk, Renata Browarnik, Elżbieta Cielecka, Eleonora Dyląg, Władysław Dyna, Jakub Fluder, Daniel Gajoch, Adam Jurek, Marek Kozłowski, Ewa Krawczyk, Maciej Podymkiewicz, Zofia Puchalska-Wilk, Aneta Szydłowska, Wanda Wesołowska, Elżbieta Zębala

*Uchwała została podjęta.*

**Ad 10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgodny na podwyższenie kapitału zakładowego Wodociągów Michałowice Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością.**

*Głos zabrała Skarbnik Gminy – Agata Krzyżak- Szota.*

Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na podwyższenie kapitału zakładowego Wodociągów Michałowice jest to kwota 100 tysięcy złotych. Środki te będą przeznaczone na działania inwestycyjne w zakresie zaopatrzenia w wodę oraz zaopatrzenia w kanalizację po 50 000 i jest to zgodne z wieloletnim planem rozwoju infrastruktury wodociągowej i kanalizacyjnej przyjętej przez radę Gminy Michałowice.

Rozpoczęto dyskusję.

Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała projekty uchwał **/załącznik nr 9 do protokołu/**.

Komisja Rozwoju i Inwestycji pozytywnie zaopiniowała projekty uchwał **/załącznik nr 10 do protokołu/**.

Pan Przewodniczący przeszedł do głosowania uchwały nr LIX/503/2023 Rady Gminy Michałowice z dnia 30 marca 2023 r w sprawie wyrażenia zgodny na podwyższenie kapitału zakładowego Wodociągów Michałowice Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością

**O odbyło się głosowanie jawne.**

**Rada Gminy głosowała następująco:**

ZA: 11, PRZECIW: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0

Wyniki imienne:

ZA (11)

Renata Browarnik, Elżbieta Cielecka, Eleonora Dyląg, Władysław Dyna, Jakub Fluder, Ewa Krawczyk, Maciej Podymkiewicz, Zofia Puchalska-Wilk, Aneta Szydłowska, Wanda Wesołowska, Elżbieta Zębala

PRZECIW (2)

Daniel Gajoch, Adam Jurek

WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)

Alicja Bednarczyk, Marek Kozłowski

*Uchwała została podjęta.*

**Ad 11, 12. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Michałowice na 2023 rok przyjętego uchwałą nr LVI/472/2022 Rady Gminy Michałowice z dnia 28 grudnia 2022 r. w sprawie budżetu Gminy Michałowice na 2023 rok.**

**Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Michałowice na lata 2023-2034.**



*Głos zabrała Skarbnik Gminy – Agata Krzyżak- Szota.*

Chciałam zgłosić autopoprawkę zarówno do uchwały w sprawie zmian w budżecie jako wieloletniej prognozy w związku z otrzymaniem wniosku do Ochotniczej Straży Pożarnej w Więclawicach o udzielenie pożyczki na zadanie na które otrzyma dofinansowanie czyli wydania publikacji o historii ochotniczej straży pożarnej w Więclawicach pod tytułem Będziemy musieli jeździć do pożaru szkice dziejów ochotniczej straży Więclawice. W związku z tym po stronie dochodowej i rozchodowej została ujęta ta pożyczka w kwocie 22000 oraz jeszcze zmiany wieloletniej prognozie finansowej. Może omówię obydwie te uchwały łącznie. W zakresie zmian budżetu gminy Michałowice zmienia się dochody o kwotę 403 7161 tym dochody bieżące o kwotę 403 7161 zmieniamy wydatki budżetu gminy o kwotę 1 010 709,83 zł. Zmieniamy wielkości deficytu w związku z wprowadzeniem wolnych środków z roku 2022 między innymi na projekty unijne, alkohole środki na małpki na ochronę środowiska oraz otrzymaliśmy dofinansowania na różne projekty unijne Małopolska Tarcza Edukacyjna etap pierwszy, Małopolska tarcza humanitarna, Elena, Już płynę. Jeżeli chodzi o wydatki bieżące ulegają zwiększeniu o 771 515,49 zł, wydatki majątkowe 239 194,34 zł. Źródłem pokrycia wydatków oprócz środków kredytu są wolne środki z roku 2022. Zmieniamy właśnie przychody budżetu gminy aby udzielić tej pożyczki i właśnie w zakresie tej pożyczki musimy upoważnić wójta gminy Michałowice do udzielenia jej w kwocie 25 000. Pozostałe zmiany dotyczą funduszu sołeckiego, programu alkoholowego, dotacji planowanych, ze środków alkoholowych, zmian w zakresie opłaty z tytułu tak zwanych małpek, przedsięwzięć funduszu sołeckiego oraz dochodów od płatnika za korzystanie ze środowiska. W zakresie zmian w wieloletniej prognozie finansowej wszystkie te zmiany mają wpływ na zmiany budżetu w zakresie przedsięwzięć wprowadziliśmy nowe zadania dokumentację projektową chodnika w miejscowości Michałowice- Wilczkowice ulica Smolna na ten rok przeznaczamy środków z funduszu sołeckiego Michałowic oraz Wilczkowic na rok 2024 jest planowane 50 000 kwota ta na pewno ulegnie zmianie po ogłoszeniu przetargu. Dostosowanie boiska sportowego w Więclawicach Starych to zadanie już jest w wieloletniej prognozie finansowej natomiast ze środka własny zabezpieczamy wynagrodzenie dla Inspektora Nadzoru Budowlanego. Następnie asystent ucznia ze specjalnymi potrzebami edukacyjnymi w szkołach w Michałowicach Raciborowicach oraz Więclawicach to są te środki z roku poprzedniego. W związku z przedłużeniem programu Elena do 31 stycznia 2024 też się zmieni nam horyzont oraz zwiększamy środki na wykupy sieci kanalizacyjnej i wodociągowej. Bardzo proszę o zaakceptowanie poprawki zarówno do uchwały w sprawie zmian budżetu jako wiele finansowej i zaakceptowaniu projektów uchwał wraz z poprawką.

Rozpoczęto dyskusję.

Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała poprawki i projekty uchwał **/załącznik nr 9, 10, 11, 12 do protokołu/**.

Komisja Rozwoju i Inwestycji pozytywnie zaopiniowała projekty uchwał **/załącznik nr 13, 14, 15, 16 do protokołu/**.

Pan Przewodniczący przeszedł do głosowania uchwały nr LVIII/495/2023 Rady Gminy Michałowice z dnia 1 marca 2023 r. w sprawie zmian w budżecie Gminy Michałowice na 2023 rok przyjętego uchwałą nr LVI/472/2022 Rady Gminy Michałowice z dnia 28 grudnia 2022 r. w sprawie budżetu Gminy Michałowice na 2023 rok

**O odbyło się głosowanie jawne.**

**Rada Gminy głosowała następująco:**

ZA: 14, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0

Wyniki imienne:

ZA (14)

Alicja Bednarczyk, Renata Browarnik, Elżbieta Cielecka, Eleonora Dyląg, Władysław Dyna, Jakub Fluder, Adam Jurek, Marek Kozłowski, Ewa Krawczyk, Maciej Podymkiewicz, Zofia Puchalska-Wilk, Aneta Szydłowska, Wanda Wesołowska, Elżbieta Zębala

PRZECIW (1)

Daniel Gajoch

***Uchwała została podjęta.***

Pan Przewodniczący przeszedł do głosowania uchwały nr LVIII/496/2023 Rady Gminy Michałowice z dnia 1 marca 2023 r. w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Michałowice na lata 2023-2034

O odbyło się głosowanie jawne.

**Rada Gminy głosowała następująco:**

ZA: 14, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0

Wyniki imienne:

ZA (14)

Alicja Bednarczyk, Renata Browarnik, Elżbieta Cielecka, Eleonora Dyląg, Władysław Dyna, Jakub Fluder, Adam Jurek, Marek Kozłowski, Ewa Krawczyk, Maciej Podymkiewicz, Zofia Puchalska-Wilk, Aneta Szydłowska, Wanda Wesołowska, Elżbieta Zębala

PRZECIW (1)

Daniel Gajoch

**Ad 23. Dyskusja wolne wnioski.**

**Radny Powiatowy J. Rażny:** Dziękuję za zaproszenie. W skrócie, chciałbym przedstawić obecne zadania Powiatowe realizowane również przy udziale gminy. Chciałbym podziękować za wspólne inicjatywy IS-owe. Na wstępie dziękuję wszystkim radnym i sołtysom za współpracę. Po pierwsze, chciałbym nawiązać do tematu poruszonego przez radnych i Wójta w sprawie utworzenia komisariatu policji. W imieniu powiatu zwracam się z apelem aby przyspieszyć te działania. Pan komendant na sesji przedstawił wiele pozytywów wynikających z posterunku, mieszkańcy na zebraniach również zgłaszają potrzebę policji. Zwłaszcza ze wzrostem liczby włamań w gminie Michałowice. Po sygnałach od mieszkańców dzwoniłem do dzielnicowego, w wyniku czego pojawiły się nieoznakowane patrole policji. Pan starosta deklaruje wsparcie finansowe na przyszłe wyposażenie posterunku policji. Jeśli chodzi o drugi punkt, dotyczy on drogi powiatowej w miejscowości Młodziejowice. Pozyskaliśmy tam dużą dotację w wysokości 4 000 100 zł. Niebawem ruszamy tam z przetargiem. Pierwotnie jeśli chodzi o obiekt mostowy, miało być tam przejście dla pieszych. Obecnie powiat rekomenduje wykonanie tam rozszerzonego ciągu pieszego. Umowa dotacyjna została podpisana w zeszły piątek. Obiekt mostowy byłby realizowany w trybie zaprojektuj i wybuduj. Jeśli chodzi o przebudowę drogi powiatowej w miejscowości Pielgrzymowice to mamy środki w wieloletniej prognozie finansowej w wysokości 4 miliony złotych, powiat krakowski podjął starania aby pozyskać dofinansowanie ze środków PROW

jednak na ten moment jesteśmy na liście rezerwowej. Kolejny punkt to również zadań, które realizujemy z gminą, które zostało jej przez nas powierzone, chodzi o chodnik w Maślomiącej. Wiem, że został tam wybrany już wykonawca. Umówiliśmy się, że po wyborze projektanta zostanie tam wybrane najlepsze rozwiązanie projektowe. Nie od początku sądzę, że chodnik powinien iść od strony stawu. Został ogłoszony przetarg na przebudowę drogi powiatowej w miejscowości Michałowice- Owczary w kierunku Kozierowa. Udało nam się tu dogadać z trzema gminami Iwanowicami, Michałowicami i Zielonkami, jednak największym beneficjentem w tym zadaniu będzie gmina Michałowice. Na ul. Michałki w miejscowości Bibice powstało nowe przejście dla pieszych. Zostało ono wykonane nową techniką są to pasy, które świecą, jednak rozwiązanie to nie do końca się sprawdza. Dzisiaj odbierane było zadanie, które również realizujemy wspólnie z gminą Michałowice przebudowa drogi powiatowej Więclawice Stare Pielgrzymowice Wysyłek ostateczny odbiór zadania zadanie prawie 1 000 900 zł po 50% akcentuje tą mocną rolę gminy i finansów Gminy. Kolejne zadanie do którego mam nadzieję niebawem przystąpimy a na ten moment staramy się o środki finansowe to wykonanie przejścia dla pieszych na odcinku łączącym Park and Ride ze szkołą w Michałowicach. Na wtorkowej komisji infrastruktury oraz na sesji uzyskałem takie zapewnienie ustne, że projekt jest przygotowany i jest składany na dniach do wojewody o dofinansowanie wartość tego zadania tego przejścia dla pieszych to około 220 000 zł jak będzie to przejście z doświetleniem dedykowanym z regulacją studzienek z poprawą nakładki asfaltowej na odcinku 110 m z podniesieniem krawężnika od strony kościoła. Jeśli chodzi o ten zakres składamy to w ramach naboru pana wojewody możliwość dofinansowania zadania do 80%. W ramach jeszcze programu poprawy bezpieczeństwa ruchu drogowego ponieważ jestem członkiem powiatowej Rady Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego udaje mi się dość skutecznie procedować w ramach poprawy bezpieczeństwa na przyszły rok i zgłosiłem wykonanie następujących zadań: linie krawężniowe obustronne na wskazanych odcinkach Dróg Powiatowych wskazałem tam praktycznie całe Sieborowice, ulicę Graniczną cały odcinek Kozierowa oraz ulicę Górną w Michałowicach. Wróciłem również do tematu wniosku związanego z wykonaniem nowego w nowych standardach wraz z wymaganą infrastrukturą towarzyszącą to jest przejście, które było na wysokości firmy Zorbud, można powiedzieć, że na tym etapie mam taką informację, że Zarząd Dróg Powiatu to zarekomenduje ale liczy na pozytywną opinię gminy i Wójta więc też tutaj w tym punkcie proszę o wsparcie tego wniosku i tych działania i pozytywną opinię w tym zakresie. Również w ramach BRD zgłosiłem ze strony Gminy również taki wniosek był, montaż rejestratora prędkości na ulicy Jana Pawła II w Michałowicach powyżej szkoły podstawowej. Jeżeli taki wniosek przejdzie i państwo też będziecie chcieli partycypować to umowa 50 x 50 to wartość około 2000 takiego rejestratora więc po 1000. Inne drobne sprawy na wczorajszej sesji poruszyłem temat zapadającej się drogi na ulicy Granicznej, dyrektor Gryga obiecał, że wyciągnięciem konsekwencje od firmy to jest zadanie, które było realizowane przez gminę Zielonki w ramach takiego projektu ZIT-owskiego. Chciałbym powiedzieć o wspólnej inicjatywie którą podejmowałem razem z sołtysami Książniczek- Kończyc- Raciborowic i Batowic. Wystąpiliśmy wspólnie z apelem do władz Wód Polskich do pani dyrektor, żeby zwiększyć nakłady finansowe na konserwację rzeki Dłubnią, na prace inwestycyjne i również na zalew Zesławicki liczymy na odpowiedź. Obawiam się że może być zdawkowa bo Wody Polskie to trudna instytucja ale ona mi pozwoli później również pociągnąć temat dalej na sesji powiatowej ponieważ mamy takie sesje gdzie corocznie dyrekcja Wód Polskich przychodzi na sesję.

**Pan Wójt:** chciał bym się dowiedzieć jaki był Pana udział w likwidacji kałuży jaka wytworzyła się przy stawach w Maślomiacej, ponieważ widziałam na forum mieszkańców Maślomiacej, że przyjął Pan tam złożone podziękowania.

**Radny Powiatowy J. Rażny:** jak tylko woda pojawiła się na drodze odebrałem telefony od pana radnego Marka Kozłowskiego, od Pani Doroty Dąbrowskiej nie chce wchodzić w szczegóły ale chyba z 15 telefonów później wykonanych zostało z mojej strony do pana wicestarosty do Pana dyrektora Grygi do jego zastępcy Krzysztofa Juszcza i jeszcze do kierownika Stacha. Następnie temat omawialiśmy na komisjach merytorycznych tak żeby to zażegnać. Pani sołtys z tego co wiem różne instytucje poruszyła, Pan Wicestarosta również mnie zapewnił, że mogliśmy w kontakcie wstałem żeby temat rozwiązać droga jest powiatowa i ostatecznie na komisji infrastruktury pan dyrektor Jacek Gryga złożył deklarację że zostanie rozebrany ten chodnik, zostanie wykonana dodatkowa rura zapewne po konsultacjach z panem bo gmina wykonywała to zadanie inwestycyjne wcześniej. Więc te rozmowy wnioski z komisji to wszystko jest udokumentowane i przyznam szczerze, że było to bardzo nerwowe i nieprzyjemne bo chyba nawet w pewnym momencie woda dwa razy mogła się stać przyczynkiem do wypadku.

**Pan Wójt:** ja tylko przekazuję informację jaka wyczytałem na forum mieszkańców Maślomiacej gdzie zasługi za usunięcie wody przypisane zostały Zarządowi Dróg powiatu Krakowskiego i Panu. Przypomniałem sobie, że jest tam kanalizacja i ona kiedyś była projektowana dalej wysłałem swojego pracownika, żeby sprawdził jak wygląda ostatnia studzienka. Sprawił, że jest tam kanalizacja następnego dnia pojechałem do dyrektora Grygi, uzgodniliśmy błyskawicznie i w ciągu tygodnia woda zniknęła. Nie oczekuję podziękowań na forum dla mnie liczy się szybki efekt. Natomiast proszę państwa ja dziękuję panu przewodniczącemu, że Pana radnego na nasze posiedzenia dobrze byłoby żeby pan przewodniczący może zaprosił na posiedzenie pana starostę, pana dyrektora Grygę byłoby chyba najbardziej merytorycznie ponieważ Pan radny jest tylko jednym z 29 radnych. Pan starosta niejednokrotnie deklarował, że chciałby do nas przyjechać.

**Radny Powiatowy J. Rażny:** Panie Wójtce w samorządzie jest taka zasada, że działa się razem radni czy poziom gminy czy poziom powiatowy czy wójt, który praktycznie jest można powiedzieć 12 godzin jak nie więcej w pracy. My jesteśmy radnymi i nie mamy takiej możliwości może jak pan ale ja nie wiem co pan robi ja mogę powiedzieć co ja robię i odpowiadam na apele mieszkańców i robię to myślę dość skutecznie i szybko i być może te sytuacje się zbiegły. Na sesji to tłumaczył pan, że to że to jest zadanie powiatowe tak to zrozumiałem. Rozmawiam poprzez komisje merytoryczne, poprzez telefony i to zostało załatwione a to że tam brakowało tej rury to pan miał wiedzę bo akurat to zadanie było realizowane przez gminę na zasadzie powierzenia i bardzo dobrze, że pan zdradził tę tajemnicę.

**Pan Wójt:** Szanowni Państwo tylko mówię jakie czynności wykonuje jak coś załatwiam to załatwiam to szybko, niekoniecznie chwalę się tym i nie oczekuję żadnych podziękowań. Natomiast czy nie jest Wam wstyd? Przyjeżdża do Was radny powiatowy i do was apeluje żebyście robili posterunek to od czego Wy tu jesteście w tej gminie. Natomiast a propos posterunku to powiem tak że pan mówił tutaj, że komendant jest za komendant jest za ale nawet pan nie wie za czym. Bo był tutaj u mnie nowy komendant powiatowy Pan Jacek Cholewa ponieważ komendant powiatowy pan Tomasz Drożdżak poszedł na wice komendanta wojewódzkiego. Z już nowym po. komendantem powiatowym uzgodniliśmy, że są zainteresowani nie żadnym posterunkiem tylko przekazaniem tej działki o której kiedyś

wspominaliśmy. W ślad za tym poszło pismo do pana komendanta Wojewódzkiego, że tą działką dysponujemy bo państwo taką deklarację żeście tutaj akurat składali, że jesteście skłonni przekazać komendzie wojewódzkiej tą działkę pod kątem budowy nowego komisariatu. Przypominam posterunek w Wielkiej Wsi teraz funkcjonuje 2 dni w tygodniu przy wicie państwo ilu brakuje policjantów. Państwo mieliście nam wskazać lokal, daliśmy Państwu wytyczne żebyście wskazali lokal który będzie się nadawał na posterunek. Nie znalazł się taki. Ja wolę żeby to powstał komisariat.

**Pan Przewodniczący:** cieszę się Panie Wójcie, że skoro Pan zwraca mi uwagę na to, że powinienem zapraszać innych gości apeluje nawet to czyli jednak to co miało miejsce na sesji trzydziestego było wyraźnie nieporozumieniem gdzie Pan Wójt zwracał mi uwagę na to że moje kompetencje są ograniczone i to zapraszanie gości to nie jest to co do nich należy. Więc bardzo się cieszę, że jednak rozumiemy się że te kompetencje nam są jasne i oczywiste. Wracając do posterunku policji, klub radnych wystosował interpelacje i dostał odpowiedź i na końcu odpowiedzi było będziemy informować na bieżąco na tym się ta korespondencja zakończyła więc cieszę się że rozmowy dalej się toczą. Więc może wrócę do tego i poproszę o te dokładnie informacje jakieś ustalenia żebyśmy tą wiedzę mieli. Myślę, że tutaj ja mogę mówić za siebie ale myślę że też członkowie klubu tak naprawdę są w stanie sobie radzić w takich sytuacjach. Radny powiatowy myślę że chyba nikogo nie obraził po prostu wspomaga działania radnych, którzy od ostatniego okresu naprawdę swoje działania zidentyfikowali widać to na różnych płaszczyznach są bardzo aktywni i myślę, że pan radny powiatowy jest zapraszany dlatego że to jest jedyny radny z naszego okręgu, który z nami tak współpracuje. Pewne informacje są ważne żeby były przekazywane, żebyśmy mieli świadomość budżetową bo tutaj mieliśmy dyskusja na temat dokapitalizowania spółki, mieliśmy informacje dotyczące braków związanych ze środkami na bieżące utrzymanie dróg. Do tego dochodzą informacje o których mogliśmy nie wiedzieć na przykład że Starostwo stara się o dotacje z PROW, wiadome że wtedy ograniczyłoby to znacznie nasze koszt w tym przypadku niestety te środki będą musiały być dużo większe. Temat samego odwodnienia Masłomiącej nie był poruszony to pan sam zaczął radnego. Natomiast tutaj wiele osób było w to zaangażowanych i najważniejsze że te działania były skuteczne. Na sesji trzydziestego pan radny Marek Kozłowski zwrócił uwagę, że przy stawach mamy bardzo trudną sytuację i wiem że poinformowali państwo odpowiednie służby ale to potrwa czy nie ma jakiegoś innego wyjścia na przykład potworzyć instalacje burzową. Na co Pan odpowiedział niestety my teraz niewiele możemy zrobić ponieważ jest to w gestii innych instytucji na których decyzję musimy czekać. W tym momencie Panie Wójcie inni po prostu wzięli sprawy w swoje ręce, zaczęli walczyć o to żeby nie czekać na decyzje administracyjne, które nakazały by nie wiem posprzątać tylko skupiły się na tym co trzeba było zrealizować. Czyli po prostu to odwodnić więc to że pan teraz mówi, że przypomniał sobie Pan o tej studziencie jest nieprawdą bo na to zwrócił uwagę już radny Marek, że coś takiego jest, cała reszta nie wiem rzeczywiście ja nie neguję tego faktycznie może pan uczestniczył ale najważniejsze, że sprawa jest załatwiona. Ludzie dziękują na forum nie wiem może jeżeli by wiedzieli że Pan Wójt z tym że pan zainterweniował to pewnie Panu Wójtowi by podziękowali. Nie rozumiem pana oburzenia skoro początkowo pan nie wykazał zainteresowania po prostu wzięli to w swoje ręce a cała reszta całe szczęście, że ona się po prostu zakończyła.

**Pan Wójt:** muszę sprostować to co Pan Przewodniczący powiedział, ja nie powiedziałem, że woda nie zniknie, ja wypowiadałem się na temat postępowania administracyjnego w sprawie nielegalnego nawożenia odpadów ja się wypowiadałem na ten temat więc proszę mi nie zarzucać jakiegoś kłamstwa bo postępowanie administracyjne na temat wywozu tego co tam zostało nawieziona będzie trwało jeszcze pewnie rok i stąd moja wypowiedź nawet

końca nie wie nie widzę kiedy to postępowanie administracyjne się zakończy a nie tego kiedy woda zniknie bo to są dwie różne rzeczy.

**Pan Przewodniczący:** ja tu tylko zacytowałem słowa z protokołu.

**Radna W. Wesołowska:** Jestem bardzo zdumiona i oburzona, że ta dyskusja się odbywa w takiej formie przecież to nie jest w ogóle miejsce na takie utarczki. Jeśli są jakieś sprawy na które zaprasza przewodniczący obojętnie jakiego gościa, zarządzałam wiele lat spółdzielnię mieszkaniową i zawsze byłam informowana kogo przewodniczący Rady Nadzorczej zaprasza na posiedzenia i to po prostu wymaga kultura żeby radni czy wójt wiedzieli i mogli dyskutować a nie my słuchamy kłótni.

**Pan Przewodniczący:** sesje rady gminy są otwarte, ja zaprosiłem pana radnego głos zabrał w wolnych wnioskach i dyskusji. Gdybym was poinformował a panu radnemu jakieś inne obowiązki by przeszkodziły to po prostu by nie był na tej sesji. Jeżeli jest punkt dyskusyjny to pojawia się on w porządku obrad.

**Radny M. Kozłowski:** Podsumowując krótko uważam że jeżeli radny powiatowy jest na sesji to należy się cieszyć. Ja to już 20 lat jestem radnym i nie pamiętam żeby poprzednicy byli tak zaangażowani. Potwierdzam nudziłem już telefonami bo sytuacja była patowa przez 3 tygodnie woda zalegała na drodze i naprawdę zagrażała życiu i bezpieczeństwu podróżujących i potwierdzam fakt, że ja pytałem o to na sesji o to i Pan Wójt odpowiedział to co zostało protokołowane więc po co tutaj szukanie jakiegoś drugiego dna. Kwestia następną Pan radny przychodzi do nas i mówi o konkretnych rzeczach.

**Pan Przewodniczący:** oczywiście nawet gdy nie będzie w porządku wprowadzony punkt dyskusyjny radni zostaną poinformowani, że jest taka możliwość, że pojawi się osoba na sesji mam nadzieję, że będzie pani zadowolona.

**Radny M. Podymkiewicz:** przysłuchując się tutaj tej dyskusji nad tą kałużą która była bardzo niebezpieczna bo rów był bardzo głęboki więc gdyby ktoś zszedł z drogi było ryzyko utopienia plus oczywiście kiedy były przymrozki można było wpaść w poślizg. Ale także tutaj kto najwięcej w sprawie zrobił może nasuwa się takie powiedzenie, że sukces ma wielu ojców więc cieszę się że to wspólnymi wysiłkami udało się to usunąć a kto więcej zrobił dla sprawy no to już nie mi jest osądzać. Ja też dziękuję za możliwość że pan radny tutaj jest i zgodzę się ze słowami pana radnego Kozłowskiego, że jest on najaktywniejszym radnym z naszego terenu. Ja ze swojej strony również dziękuję za wszelkie nasze drobne sprawy tam jakieś połamane znaki inne rzeczy w zasadzie zostają czasem załatwione w dniu bieżącym. Przy okazji w Więclawicach są połamane słupki, które zabezpieczają chodnik od drogi, niektóre są złamane, niektóre wygięte a wszystkie w sumie są zardzewiałe i pasowałoby je odmalować i do kogo ostatecznie kierować się żeby się zająć tymi słupkami bo droga jest powiatowa chodnik jest Gminy i kto w końcu się tymi słupkami mógłby zająć bo trochę estetyka nam centrum miejscowości też przy tej okazji spada czy może tutaj odpowiedzieć jakoś jednoznacznie do kogo się należy skierować.

**Radny Powiatowy J. Raźny:** jeszcze może ja skomentuje bo trochę jest mi przykro, żyły sobie wypruwam staram się naprawdę dla tej Gminy w sukces ma wielu ojców tak zawsze to podkreślam że wszyscy działamy razem to że Pana Wójta nie wymieniono w jednej jakiejś tam rzeczy. Przychodzę przedstawiam merytorycznie bo pan mówił że nie jestem merytoryczny że może starostę trzeba zaprosić bo jest bardziej merytoryczne akurat w tym

zakresie jestem merytoryczny bo się przygotowuje śledzę i wszystko wiem na bieżąco przekazuję merytoryczny państwu i zapraszam do dyskusji. Nie chcę tracić czasu na rozmowy o jednej kałuży to bez sensu rozmowa. Ja jestem zobowiązany do współpracy z organem z wójtem z Radą tak mam wpisane w ustawienie organy ze sobą mają obowiązek współpracować dla dobra i bezpieczeństwa. Była to droga powiatowa dostałem zgłoszenie ja nie wiem co pan robił w tym samym czasie. Odnosząc się do pana radnego, jeżeli to jest przy drodze powiatowej to należy do zadań powiatu do zarządcy drogi dokładnie starosty w jego imieniu działa Zarząd Dróg Powiatu Krakowskiego. Jeśli ten problem jest to się tym zajmiemy panie radny po prostu trzeba to odmalować i poprawić. Poproszę pana wójta żebyśmy zgodnie szli do przodu.

**Pan Wójt:** Panie radny doceniam pana pracę, ja tego nie kwestionuję. Jednak lepiej żeby Pan zwrócił uwagę na inne problemy. Od powstania powiatu nie załatwiona jest sprawa w powiecie krakowskim programu transportu zbiorowego może tym by się pan zajął bo przez to że tego programu nie ma i powiat nie realizuje zadania od 30 lat prawie my nie możemy tworząc nasze linie wjechać do miasta Krakowa. Ja walczyłem z województwem bo była s-7 stara zablokowana przez lat chyba 15 bo województwo nie chciało sobie przyjąć planu zagospodarowania przestrzennego województwa to tym się niech się pan przede wszystkim zajmie bo to jest problem. Starostwo powinno koordynować na przykład rozkłady jazdy busów, które jeżdżą pomiędzy dwoma gminami a nie może nic zrobić bo nie ma tego podstawowego programu. Apeluje, żeby powiat się tym w końcu zajął. Tak jak apelowałem przez wiele lat żeby powiat zajął się wreszcie porządkowaniem stanów prawnych działek pod drogami powiatowymi. Ja cały czas to podkreślam żeby powiat przede wszystkim robił swoje czyli to co ma zapisany w ustawie o samorządzie powiatu żeby sam robił te drogi wszystkie powiatowe a nie obciążał Gminy finansowo bo my na własne drogi nie mamy pieniędzy.

**Radny W. Dyna:** Czy do tych wszystkich inwestycji powiatowych to Gmina obligatoryjnie musi dokładać swój wkład?

**Radny Powiatowy J. Raźny:** Nie, nie musi, jest przyjęty program inicjatyw samorządowych, jest określona procedura od lat, porozumienie wszystkich gmin. Ja wiem, że Pan Wójt czasami podnosi temat na forum wójtów ze starostą żeby to zmienić. Być może w kolejnych perspektywach trzeba to zmienić, natomiast od 15 lat jest takie porozumienie o współfinansowaniu. Przyjmując, że chodnik przy drogach służy również mieszkańcom więc gmina się włącza w finansowanie. Myślę że gmina też się chwali przecież to są osiągnięcia nasze wspólne. Proszę mnie zrozumieć ale jak tu nie przyszedłem państwa pouczyć. Nie, po prostu leży mi na sercu poprawa bezpieczeństwa i przyszedłem zaapelować do radnych Gminy którzy są rozsądnymi radnymi i sami podjęli temat posterunku policji.

**Radny W. Dyna:** Sytuacja budżetu jest ciężka i czy wszystkie gminie tak samo dopłacają jednakowo te 50% czy tam 40 w całej Małopolsce?

**Radny Powiatowy J. Raźny:** W powiecie jest taka zasada. Natomiast są gminy które nie realizują też zadań powiatowych na przykład gmina Czernichów, która miała poważne problemy finansowe to wiem że mało wchodzi w te IS-y również chyba Gmina Skąpa też ale aż tak nie wchodzi w szczególności innych gmin. To nie jest moja strategia jestem tylko radnym tak jak pan żebyśmy naprawdę wiedzieli kto za co odpowiada. Jest Zarząd Powiatu organ wykonawczy ja mogę wszystkie wnioski, wszystkie interpelacje, wszystkie państwa problemy przedkładać i apelować o realizację ale nie jestem decyzyjny.

**Sołtys B. Tochowicz:** chciałem zapytać właśnie odnośnie tych dróg powiatowych czy nawet gminnych i czy nie ma takiego programu bo przecież drogi gminne nawet są często uczęszczane przez kierowców z całej Polski. Widzimy jak teraz nawigacja kieruje często przez drogi gminne. Jest coraz większy ruch i tutaj nie mamy możliwości pozyskania jakich środków gdzieś wyżej z województwa czy rządowych żeby je remontować?

**Pan Przewodniczący:** myślę, że ta dyskusja troszeczkę nam ucieka. Został poruszony temat współpracy i tak naprawdę jeżeli Pan Wójt ma duże zastrzeżenia każdy walczy o swoje to powinien zmobilizować może kolegów wójtów z pozostałych gmin. Coś zaproponować, żeby to rozwiązać w najbardziej korzystny sposób. Tak naprawdę są dwie strony każda strona będzie ciągnęła w swoją. Jeżeli się do czegoś zobowiązujemy, to są drogi powiatowe i nasi mieszkańcy oczywiście też są mieszkańcami dróg powiatowych, uczęszczają drogami powiatowymi ale jednak to jest bezpieczeństwo głównie dla naszych mieszkańców. Tak więc pewnie ten model na czymś był oparty i wypracowany przez lata ja się zgadzam że są bardzo duże obciążenia dla budżetu i ja też bardzo chętnie będę uczestniczył w rozmowach. I myślę, że to tak naprawdę jest po stronie Pana Wójta, żeby wykazał inicjatywę i organizując jakieś spotkania rozpoczął dyskusję i my chętnie i pewnie radny powiatowy też chętnie będziemy wspierać nasze lokalne działania.

**Pan Wójt:** To nie ja jestem radnym powiatowym. To nie ja stanowią prawo w powiecie. My wójtowie i burmistrzowie od początku kiedy ten system został zaproponowany byliśmy przeciwni temu i się buntowaliśmy. Na każdy praktycznie spotkaniu ten temat był podnoszony ostatnio z panem starostą jakoś rzadko mamy okazję się spotykać. Ja przez 20 lat upominałem się o most w Batowicach. Ja się upominałem przez chyba 10 lat o modernizację ewidencji gruntów i budynków. I bardzo dobrze bo była dobra firma która zrobiła to w miarę szybko i nie ma specjalnie żadnych problemów z tą uporządkowaną ewidencją. Potem była długa przerwa wrzucili temat z pieniędzy unijnych dostali pieniądze na modernizację całego powiatu i teraz mają takie problemy że nie wiedzą jak to sobie z tym poradzić bo nie było firm które wykonały by tyle roboty. Pan panie Przewodniczący nie musi mi mówić co zrobić bo my się non stop upominamy. Jak Pan pierwszy raz na sesję tutaj przyjechał to pewnie pamięta Pan od razu powiedziałem że my żądamy żeby powiat robił własne zadania za swoje pieniądze bo my mamy zadania nasze gminne których nie jesteśmy w stanie wykonać wszystkich bo musimy się dopłacać powiatowi a czy powiat nam do czegoś dopłaca? No dobrze dopłaca strażakom do zakup po 5000 a myśmy w tym czasie wydajemy miliony na drogi powiatowe.

**Radny Powiatowy J. Rażny:** Wracając do pytania pana sołtysa, jest dużo programów rządowych wsparcia na remonty. Mówiłem o budowie przejść dla pieszych rządowy program rozwoju dróg moduł poprawa bezpieczeństwa. Właśnie do tego programu powiat będzie składał wniosek o to przejście na Jana Pawła. Przebudowa całej drogi w Młodziejowicach jest realizowana z tego programu rządowego w formie tej dotacji. Warszawka przecież też bo gmina składała wniosek.

**Radny M. Podymkiewicz:** chciałem nawiązać do ostatniej sesji tam pytałem o sprawę azbestu bo tam już mija dokładnie rok czasu jak mieszkanka po zdemontowaniu z dachu trzyma to u siebie na podwórku i tak naprawdę nie ma co z tym zrobić. Ja się kontaktowałem według Pana wskazań z Wojewódzkim Funduszem Ochrony Środowiska i otrzymałem odpowiedź, że rozpoczynają jakiś nabór, że z powrotem jednak Gminy tym się będą zajmowały czy wie pan dokładnie bo od niego nie był tam podanej informacji czy ten nabór już rusza czy będzie ruszał czy ewentualnie gmina przystąpi do tego projektu?



**Pan Wójt:** na ten moment nie mam takiej wiedzy.

**Radny M. Podymkiewicz:** gdyby się coś pojawiło to bardzo bym prosił o jakąś właśnie informację bo mam jeden taki problem ale wiem, że tam jeszcze jest kilka gospodarstw gdzie chcą się go pozbyć i myślę że też jest nasze wspólne zdrowie. 9 marca odbyliśmy komisję oświatową w zespole szkół w Więclawicach zresztą pan Wójt też był, bardzo dziękuję, że mieliśmy się spotkać i omówić wszystkie bolączki naszej szkoły. Myślę że bardzo taka konstruktywna była ta wizyta mogliśmy zobaczyć jak wyciśnięte są że tak powiem ostatnie soki z tej szkoły że to jest to dość fajnie zarządzane przez panią dyrektor Wołek. W tym miejscu tutaj również jeszcze gorący apel albowiem rada rodziców też się zwraca i ja ze swojej strony również chciałbym poruszyć temat tego nieszczęsnego odcinka na parkingu to jest tylko Panie Wójcie 50 m drogi gminnej który jest najgorszy chyba w całej gminie. Rodzice odwożą tam dzieci, codziennie przejeżdżają po tych dziurach i po prostu są bardzo źli na to jak ta droga wygląda. Kawałek dalej jest świetnie utrzymana nowa droga a tutaj przebijają się przez dziury, które fatalnie wyglądają. Dlatego bym prosił żeby mimo tych trudności o których słyszymy budżetowych jednak zaplanować tam te tylko 50 m na wykonanie bo to jest dość myślę taka pilna i ważna sprawa. Jeszcze idąc dalej też w kategoriach drogowych podziękuję również pana pracownikom za szybkie podjęcie interwencji. Zgłaszałem temat zapadliska, które znowu powstało na ulicy Dworskiej gdzie chodnik tym razem się nie ugiął tylko po prostu zapadł i wyleciała dziura. Natomiast dwukrotne pojawienie się tej usterki sugeruje, że tam jest jakiś problem prawdopodobnie nie wiem na ile jeszcze jest okres gwarancji na ten odcinek czy ewentualnie można zabiegać aby wykonawca w jakiś sposób sprawdził podbudowę bo istnieje obawa, że takie zapadliska mogą dalej powstawać i będzie ten chodnik niszczał.

**Pan Wójt:** dzięki temu, że dzisiaj Państwo dokonaliście przeniesienia w budżecie na łatanie dróg myślę, że ten temat drogi koło szkoły w Więclawicach będzie załatwiony.

**Radny W. Dyna:** ilość tych środków to kropla w morzu potrzeb.

**Pan Przewodniczący:** z informacji od Pani Skarbnik wynika, że w ubiegłym roku wydano na ten cel 1 000 000 zł.

**Pani Skarbnik:** W imieniu Pana Wójta i swoim oraz mojego referatu podatków chciałam bardzo serdecznie podziękować sołtysom za rzetelne doręczenie nakazów podatkowych w szczególności podziękowania kieruje do sołtysów z miejscowości Michałowice I, Michałowice II, Górna Wieś, Kozierów, Wilczkowice, Wola Więclawska, Zagórzycy, Sieborowice, Pielgrzymowice, Zdzięstawice, Więclawice, Maślomiąca, Młodziejowice, Kończyce, Książniczki, Raciborowice, oraz Prawdy. Pozwoliło nam to zaoszczędzić środki. Dziękuję również pracownikom którzy tutaj też wspomogli urząd także dziękuję jeszcze raz i mam nadzieję, że na następne lata będzie podobna współpraca.

**Radna A. Szydłowska:** chciałam coś powiedzieć w kontekście tych kwestii finansowych związanych z remontami dróg. Chciałam złożyć wniosek o kompleksowy remont ulicy Legionowej związany z przebudową drogi powiatowej gdzie będzie powstawał chodnik i tutaj w pełni zasadne byłoby w tym końcowym odcinku przynajmniej przebudowanie całego tego fragmentu drogi, żeby w perspektywie czasu nie dochodziło do zalewania ulicy Legionowej jak i ulicy Harcerskiej która będzie przebudowana. Druga kwestia w kontekście poprawy bezpieczeństwa chciałam złożyć wniosek o taki pilotażowy program wykonania poziomej linii na ulicy Stoczki, która poprawiłaby znacznie bezpieczeństwo pieszych na tej drodze. Trzecia

kwestia taka dla nas najważniejsza Panie Wójcie chciałam złożyć wniosek w imieniu mieszkańców o konsultacje społeczne dotyczące poprawy komunikacji na odcinku linii 260 i obecnie wprowadzonej linii m3. Ponieważ tak naprawdę sytuacja mieszkańców na tym odcinku jest zdecydowanie niekorzystna i tutaj w kontekście tego co Pan Wójt mówił myślę, że dobrze, że jest z nami Pan radny powiatowy chciaabym, żeby Pan też apelował dla nas. Linia m3 która została wprowadzona nie dojeżdża do Krakowa przez co nie spełnia oczekiwań mieszkańców. Chcielibyśmy żeby ten dojazd był komfortowy i mieszkańcy mogli dojechać do Krakowa tą linią którą mamy wprowadzoną. Także bardzo prosimy o podjęcie działań w tym zakresie.

**Pan Wójt:** pani radna a propos tej linii m3 to dzisiaj rozmawiałem z Panią kierownik na ten temat i jest możliwość ewentualnie zmodyfikowania tej linii ale tak żeby to było zgodne z przepisami, propozycja żeby to zrobić pewnie niebawem się pojawi. Jeśli chodzi o ten autobus państwo Radni z Młodziejowice twierdzą, że autobus jest nikomu niepotrzebny ja jednak bym chciał tutaj powiedzieć oficjalnie, że ten autobus jest potrzebny on nie obsługuje tylko Młodziejowic bo on obsługuje też ulicę Dworską w Więclawicach, która nigdy nie miała komunikacji. Jeździ z Woli Więclawskiej poprzez Park and Ride więc mają dojazd mieszkańcy i Masłomiącej, Więclawic i Woli Więclawskiej do Park and Ride na 307. Potem dowozi nam dzieci również do szkoły w Raciborowicach. Ja rozumiem, że jest kłopot dla mieszkańców Młodziejowic ponieważ mało kto korzysta ze stacji PKP i autobus nie przejeżdża niestety na stronę Krakowa bo nie może wjechać na stronę Krakowa z przyczyn o których wcześniej wspominałem więc nie może ich wysadzić na rondzie tam już po drugiej stronie Piastów. Może dla mnie wielu mieszkańców będzie niekorzystne ale wielu z kolei korzysta z tego na różne sposoby. Jeśli chodzi o konsultacje to ja zawsze w takich sytuacjach boję się że jak mamy 12000 mieszkańców to będzie mieć 12000 różnych opinii bo są bardzo różne interesy mieszkańców jednego sołectwa jeśli chodzi o komunikację. Szanowni państwo jak mówiłem z panią radną pomimo negatywnej odpowiedzi na piśmie z MPK na temat dodatkowych kursów 260 będę takie rozmowy prowadził w najbliższym czasie żeby ten dodatkowy kurs jakiś i dodatkowy autobus w tych porannych godzinach i popołudniowy godzinach szczytu został dołożony. Będzie to drogie ale sam widzę jak jest 260 napełniona rano jak mijam go jadąc do pracy.

**Radny M. Kozłowski:** pierwsza kwestia, następuje procedura przetargowa na wyłonienie projektanta chodnika w Masłomiacej. W związku z powyższym w imieniu własnym. pani sołtys oraz Rady Sołectkiej i mieszkańców prosimy o umożliwienie nam spotkania z projektantem w celu omówienia wniosków mieszkańców i uwag co do projektowanego chodnika z uwagi na uwzględnienie w tym fakcie i rejonie dużej ilości wód opadowych cieków wodnych oraz bezpiecznych przejść dla pieszych. Bardzo byśmy prosili żebyśmy mogli się jednak spotkać i porozmawiać. Następne pytania mam na jakim etapie są obecnie prace geodezyjne czy pozyskiwaniu gruntów na poszerzenie drogi gminnej przy ulicy Widerskiej. Również proszę o informację o stanie prac geodezyjnych na poszerzenie ulicy Parkowej od ulicy Kolorowej w stronę centrum. Podobna sytuacja ma się jeszcze z ulicą Jurajską kiedy na tym drugim odcinku powstanie nakładka asfaltowa i taka sama sytuacja z ulicą Choinkową która już dawno jest przejęta wyregulowana a jest tam dziura na dziurze. Nie dziwię się, że naprawdę są duże potrzeby finansowe, żeby też coś zastanowić się i zacząć ratować te drogi bo na przykład na ulicy Kościuszki apelowałem gdzieś miesiąc temu nie ma poboczy zniknęły wysokość krawędzi asfaltu jest 15 cm , po pierwsze jest to niebezpieczne a po drugie za chwilę za ten asfalt płacić będziemy drugi raz a wystarczy jakieś pobocza zrobić. Trzecia rzecz wczoraj rozmawiałem z przedstawicielami ulicy Dębowej oni są bardzo mocno nastawieni na to, że poniosą własny koszty na notariat, geodezję, kwestia jest tylko z jedną

osobą która wystąpiła do urzędu gminy, żeby otrzymać zaświadczenie potwierdzające, że gmina zamierza tą drogę przyjąć bo oni twierdzą, że takie zapewnienia mieli już teraz niedawno ze strony Pana Wójta, że ta droga będzie przejęta. Oni chcą koszty pokryć sami Szanowni Państwo to nie jest tak, że będą tylko patrzeć na garnuszek gminy ale wykładają pieniądze własne, więc też chcieliby jakieś zdecydowane odpowiedzi i co mają robić w tym kierunku.

**Pan Wójt:** skoro jest złożone na piśmie to stosowna odpowiedź Pan dostanie.

**Pan Przewodniczący:** ja bym tylko dopowiedział bo akurat Pana radnego nie było na komisjach bo ta sytuacja mnie strasznie zaskoczyła bo myślałem, że to komisja jest właśnie spowodowana tym pismem. Przed poprzednią sesją pan wójt zapytał wszystkich radnych, mówił o tej Dębowej, pozytywna była reakcja i potwierdzenie radnych, że tak argumentował że to jest przejezdna droga. Ja jestem naprawdę zaskoczony bo Ci mieszkańcy dostali sygnał, bardzo się już w to zaangażowali i dzisiaj nagle komisje zaczęły głosować inaczej także myślę że to jest nie w porządku w stosunku do mieszkańców. Radna Renata browarnik przecież wcześniej na ten temat przedstawia swoje zdanie, że teraz tutaj pozytywnie opiniujemy a musiała się wcześniej tłumaczyć jak inne drogi były odrzucane. Ja oczywiście pozytywnie zaopiniowałem. Rozumiem, że brakuje pieniędzy ale jak już pewne działania są podjęte przekazuje się pozytywne opinie mieszkańcom i nagle później w ten sposób się z nimi postępuje to uważam, że to jest bardzo nie w porządku ale skoro w ten sposób komisja zareagowała.

**Radna W. Wesołowska:** składam wniosek, żeby stworzyć regulamin, który określał by zasady jakie dana droga musiała by spełnić aby mogła zostać przejęta na własność gminy. Wtedy by się wzięło na pewno pod uwagę możliwości finansowe ale też techniczne uwarunkowania, które będą pozwalały na przyjęcie danej drogi.

**Pan Wójt:** tak jak Pan Przewodniczący dzisiaj był zaskoczony decyzją komisji tak jak ja i wielu radnych było zaskoczonych objazdową komisją inwestycyjną, która nagle się pojawiła z wnioskami o których naprawdę wielu z nas w ogóle nie wiedziało, że będziemy rozpatrywać.

**Pan Przewodniczący:** jeżeli pojawiają się pisma do rady gminy, do Pana Wójta, jeżeli pan nie wykazuje inicjatywy to ja staram się wyjść naprzeciwko oczekiwaniom mieszkańców. Jeżeli o coś proszę ja nie mogę odpisać tylko, że nie da się albo później albo nie ma pieniędzy. Zorganizowaliśmy komisję, żeby można było to jasno ocenić i chyba ta komisja przyniosła jakieś zamierzone skutki. Wiemy, że temat miał ruszyć na ulicy Brzozowej, mieszkańcy tam mają duży problem, w pozostałych lokalizacjach jest podobnie. Panie Wójcie przepraszam bardzo ale jeżeli pisma będą wpływać ja dodatkowo jeszcze przeczytam teraz każde pismo jeżeli jest tak duże zaskoczenie. Pisma wpływają do sekretariat są dekretowane i teraz jest jakaś ogólna niewiedza.

**Radna R. Browarnik:** jeżeli są zgłoszenia od mieszkańców my chętnie jeździmy bo zawsze trzeba się dowiedzieć, zobaczyć. Natomiast jeżeli chodzi o przejmowanie tych dróg to do niedawna mieliśmy takie wstępne wytyczne, które mówiły nam, że na przykład Dębowa się nie kwalifikuje, zarówno to Słoneczne Wzgórze w Młodziejowicach też nie i pierwsza była taka wersja. Natomiast potem dostałam informację, że wytyczne są nieaktualne i na tej podstawie przyjęliśmy, że można wziąć te drogi ale teraz na tej komisji pojawiły się znowu głosy, że trzeba opracować nowe. Chciałabym dostać jako komisja Inwestycyjna takie narzędzie które pozwoli mi określić, że tego mogę przyjąć a tamtego nie mogę wziąć bo ta

droga spełnia a ta nie spełnia warunków. Jest to dla mnie ważne bo ja nie chcę być z tą złą która wiecznie odmawia. Dlatego teraz pozytywnie zaopiniowaliśmy ale tak jak mówię ja chcę mieć jakieś wytyczne.

**Pan Przewodniczący:** Tylko ja mówię o sytuacji w której mieszkańcy już byli poinformowani i zaszło to bardzo daleko i to jest niepoważne traktowanie mieszkańców.

**Pan Wójt:** ja powtórzę to co powiedzieliśmy dzisiaj na komisji, że były te wytyczne jakieś parę lat temu przyjęte i wszyscy państwo radni do tych wytycznych powinniście się stosować. Pan radny Kozłowski znając te wytyczne cały czas wypominał, że jest Dębowa i zaapelowałem do radnych i do komisji jeśli przyjmujecie jakieś wytyczne to trzymajcie się tych wytycznych. Pani przewodnicząca prosi o wytyczne to wypracujcie te wytyczne jak wy uważacie które drogi możemy przyjmować moi pracownicy mogą być wam pomocni ale to wy chcecie te wytyczne mieć to sobie je wypracujcie tak jak chcecie.

**Pan Przewodniczący:** To nie jest takie łatwe bo z góry musielibyśmy mieć podziały geodezyjne mówimy teraz o pięciu metrowych drogach. My mamy drogi już istniejące, które tych parametrów nie spełniają. A mamy drogę Dębową, która przecina dwie drogi, którym inni mieszkańcy robią sobie po prostu skrót i właściciele tej drogi im tego nie utrudniają. Ja tylko powtarzam ich argumentację, że jeżeli oni mają utrzymywać ta drogę a korzystają wszyscy mieszkańcy to dlatego powinniśmy tym mieszkańcom w tym przypadku pomoc.

**Radny W. Dyna:** Oczywiście będziemy pomagać w przypadku pojawienia się większej ilości pieniędzy w budżecie na razie nie ma takiej możliwości.

**Radna A. Bednarczyk:** chciałam zapytać odnośnie tego chodnika przy ulicy Granicznej w Kozierowie od Lipowej do Pod Sosną bo dostałam odpowiedź na interpelacje i powiem, że jestem zaskoczona, że nie my organizujemy realizację tego chodnika tylko okazuje się, że gmina Iwanowice. Od pięciu lat słyszałam, że to my koordynujemy, wykupiliśmy tereny od naszych mieszkańców. Gmina Iwanowice miała partycypować w 50% kosztów tego chodnika, przy czym widzę tutaj, że my wyrażamy teraz wolę żeby gmina Iwanowice to realizowała, że dopłacimy pieniądze. Chciałam zapytać czy były rozmowy z wójtem Iwanowic jak to wygląda i w ogóle jaki koszt jest bo jak dla mnie to jest takie zrzuć teraz na Iwanowice problemu bardzo ważnego dla nas. Od paru lat to się to już ciągnie bo piąty rok i ciągle było że my jesteśmy koordynatorem i Iwanowice będą uczestniczyć w tych kosztach 50%. Teraz według tego pisma jest zupełnie odwrotnie napisane.

**Pan Wójt:** mówiliśmy od wielu lat o tym że ma być tam utwardzone pobocze po naszej stronie chociaż droga w całości należy do Gminy Iwanowice natomiast pobocze jest na krawędzi drogi po naszej stronie. Zrobiliśmy pozyskanie gruntu na tym poboczu, dysponujemy tym poboczem już w miarę chyba szerokim odpowiednim takim żeby można tam było zrobić utwardzenie coś z czego mogliby bezpiecznie mieszkańcy korzystać. Natomiast po rozmowie z panią kierownik, która jest drogowcem, która zaproponowała, ja oczywiście dzwoniłem do Wójta Lisowskiego i uzgodniłem telefonicznie, że będziemy partycypować w kosztach tej budowy po równo. Natomiast pani kierownik stwierdziła, że to niestety nie obejdzie się bez jakiegokolwiek dokumentacji w gruncie rzeczy co by tam miało nie postać to będzie przebudowa nie budowa pobocza utwardzonego tylko przebudowa drogi stąd też na razie wystosowaliśmy pismo by swoje stanowisko w tej sprawie przedstawił pan Wójt Iwanowic. Wykonanie pobocza to jest jeszcze kwestia odwodnienia, kwestia przepisów

w związku z tym będzie to przebudowa drogi mimo tego że nie będzie tam kładziony nowy asfalt. Jeśli chodzi o koszty to nie jestem w stanie ich na ten moment określić.

**Pan Przewodniczący:** to jest to o czym mówiłem na zebraniu wiejskim jak Wice wójt mówił, że da się to zrobić w ten sposób. Pytałem czy to nie będzie wymagało dokumentacji natomiast nawet gdyby wymagało dokumentacji skoro była nasza inicjatywa bo przecież sam pan Wójt się deklarował tym mieszkańcom trzy lata temu to przecież nie mogliby na przykład zlecić nam tego zadania i po prostu go dofinansować żebyśmy go realizowali oni nas dofinansują, nie moglibyśmy spisać porozumienia?

**Pan Wójt:** Szanowni Państwo wiercie mi że instytucje, które mogą nas kontrolować a i ludzie są coraz mądrzejsi i zaczynają wymagać od nas wszystkiego. To się zmienia z roku na rok. Kiedyś w gminie budowaliśmy ogródki jordanowskie bez problemu w tym momencie stop, starosta już zażyczył sobie, że musi być odrośnienie, projekty i tak dalej to się wszystko zmienia. Potem konsekwencje tego są takie, że niestety wydawałoby się że coś jest do zrobienia tanio, prosto i logicznie ale jednak przepisy na to tak do końca nie pozwalają. Jeśli by tam miało być odwodnienie to dlatego poszedł wniosek do wójta Iwanowic żeby przejęli w tym kierunku będą prowadzone rozmowy bo odwodnienia tam nie ma gdzie zrobić. Jedyne odwodnienie to jest takie, że po modernizacji drogi do Naramy to tam mają deszczówkę i tam byłaby szansa puszczenia ewentualnie deszczówki z tego odcinka drogi. Będziemy jeszcze rozmawiać z panem Wójtem.

**Radna A. Szydłowska:** chciałbym podziękować Panie Wójcie za kwestii dotyczącej tego autobusu linii 260 czyli próby zwiększenia częstotliwości kursów natomiast w kwestii tej linii m3 ja wypowiadam się w imieniu mieszkańców Młodziejowic i dla nas to rozwiązanie jest niekorzystne. Natomiast chciałbym powrócić do tej kwestii o której rozmawialiśmy kiedyś wcześniej, że Pan Wójt mówił, że taki Agro Express jak funkcjonuje 307 faktycznie na krótkim odcinku Park and ride - Kraków byłby zasadny więc myślę, że może to co tutaj żeśmy rozmawiali pan radny powiatowy może warto byłoby podjąć kwestie tak naprawdę stworzenia korzystaj z linii, która by dowodziła mieszkańców Michałowic, Iwanowic i Zielonek też bo myślę, że bardzo dużo osób które tutaj dojeżdżają jednak korzystało by też z tej linii. Myślę, że warto byłoby pomyśleć o przebudowie transportu na terenie gminy tak żeby było korzystnie.

**Pan Wójt:** Kiedy powstanie s-siódemka, powstanie północna obwodnica będzie wyremontowana 29 ulica będzie wykonana pętla tramwajowa na trzeciej górze i jeszcze dodatkowo jeśli będzie zrobiony przystanek kolejowy na Piastów to kompletnie będzie można zmieniać całą komunikację w naszej gminie. W jest to perspektywa dwóch lat.

**Radny A. Jurek:** mam takie jedną prośbę ze względu na to że przesunięte zostały środki w budżecie na remonty dróg, mieszkańcy Kończyc upominają się o zaniżenie tej drogi jeśli jeszcze nie ma planów przebudowy przepustów w środku żeby ta woda wypływała z centrum wsi rozmawialiśmy na ten temat, chodzi o zaniżenie tej drogi o 20 cm. Druga kwestia też będę się upominał o Kończyce ze względu na to że były planowane tam wieloletnie działania o zabezpieczenie drogi Zagłoby przez budowę i wstawianie korytek bo tam też droga zjeżdża żeby to dokończyć nam pani kierownik odpisała, że na razie nie ma pieniędzy oraz umocnienie skarpy przy Wołodujowskiego, były tam już wstępne uzgodnienia czyszczenie działki, wiem że Robert Doniec stosował zapytania do pewnych firm o wyceny bo ta droga też zjeżdża i mieszkańiec jest zalewany. Mieliśmy to uregulować i przypominam się o tym. Kolejna sprawa budowa zbiorników retencyjnych ponieważ złożyłem wniosek do Pana Wójta

już kolejny o dopisanie do Strategii Rozwoju Gminy Michałowice budowy takich właśnie elementów hydrologicznych. Przed przyjęciem strategii to było 30 grudnia 2021 roku składałem jeszcze na komisji wniosek o wpisanie tego działania do strategii oczywiście plan wójt Sadowski po rozmowach tam na komisji stwierdził żeby nie blokować aktualnie tego przyjęcia. Zasadne było żeby wycofał ten wniosek i mój wniosek zostanie tam w krótkim okresie czasu po prostu dopisany do strategii. Tylko po kwestii zastanowienia się i uporządkowania w odpowiednim punkcie jako bardzo ważne działanie. Przypomnę, że dzisiaj mamy marzec 2023 roku. Moim zdaniem jest to jakieś zaniechanie na podjęcie działań żeby jednak wprowadzić i wpisać to do strategii rozwoju gminy Michałowice. Na interpelację, którą złożyłem do Pana Wójta w tej sprawie dostałem odpowiedź, że najwcześniej może za 12 miesięcy od uruchomienia kluczowego dla gminy Michałowice Regionalnego Programu z Funduszy Europejskich, trzeba podkreślić że fundusze europejskie dla gminy Michałowice jeszcze nie ma rozporządzeń ale dla Województwa Małopolskiego już są i tam grube kwoty zabezpieczone. Myślę że w tym czasie bo jestem w stałym kontakcie z odpowiednimi tam urzędnikami, którzy obsługują te fundusze pojawiają się tutaj takie możliwości współfinansowania i to nie tylko działań w zakresie ochrony środowiska czy klimatu, budowa tych zbiorników wpisuje się i małej retencji ochrona wód dlatego prosiłbym żeby podejść poważnie do tej kwestii. Żeby się nie okazało później, że o środki można by wystąpić a my nie spełniamy kryterium ponieważ nie jest opracowana wstępna dokumentacja czy nawet choćby jak w przypadku przedszkola czy teraz tutaj rozbudowy szkoły w Michałowicach. Koncepcja budowy na której byśmy mogli się oprzeć składając później wniosek do dofinansowania. Muszę przypomnieć, że opracowanie hydrologiczne jest zrobione dla tego terenu i to ogromnej zlewni. Mieszkańcy byłiby bardzo wdzięczni za podjęcie w końcu konkretnych działań.

**Pan Wójt:** zmiana strategii po dwóch latach to nie jest bardzo odległy czas. Trzy miesiące trwa procedura zmiany, natomiast strategia po funkcjonowaniu półtorarocznym to źle o tej strategii chyba świadczy, że jednak nie wszystko zostało uwzględnione w strategii bo tak szybko zmieniać tą strategię to znaczy, że tam są jakieś mankamenty. Skąd te mankamenty wynikają bo ona była szeroko konsultowana na spotkaniach z mieszkańcami. Były wnioski od mieszkańców do tego dokumentu, który obowiązuje. Z tego co wiem to Kończycie złożyły cztery wnioski do tej strategii Książniczki dwa wnioski i żaden z tych wniosków nie dotyczył zbiorników retencyjnych. W związku z tym skoro wyszło to na miesiąc przed przyjęciem już całego dokumentu strategii więc pewnie mój zastępca stwierdził, że zrobimy to niebawem. W związku z tym nie jest taki zły ten dokument i po wakacjach przystąpimy do zmiany strategii, będzie to trwało trzy miesiące. Pan mówi że niebawem pojawią się środki na te zbiorniki tylko że te środki to są z KPO a kiedy będzie KPO?

**Radny A. Jurek:** ja nie twierdzę że mam takie informacje konkretne, że dzisiaj czy w czerwcu będą te pieniądze uwolnione i będziemy mogli się starać o środki. To raz dwa to że nie wpłynęły do strategii rozwoju pewne wnioski wiadomo nie wiem może też moje zaniedbanie, nie mówię że nie. Nie każdy jest zorientowany dokładnie do tej pory było mówione a co tam strategia strategii ale można wpisać wszystko można wykreślić dlatego skoro już podjęliśmy i ten dokument bardzo skrupulatnie jak podkreślam przyjmując go na sesji, też zabierałem głos jest bardzo skrupulatnie i dobrze przygotowany. Teraz te zalewania są coraz częstsze i temat trzeba rozwiązać w każdej chwili może z innych miejscowości wpłynie kolejny wniosek i też ktoś będzie wnioskował o wpisanie do strategii kolejnych działań. Przecież ja nie będę nikomu negował skoro kolejne sprawy wychodzą, mieszkańcy tego oczekują to naszym obowiązkiem jest podejmować działania.

**Pan Wójt:** po wakacjach taką zmianę podejmiemy.

**Pan Przewodniczący:** będziemy o tym rozmawiać oczywiście ponieważ faktycznie strategia jest bardzo dobrym dokumentem. Została postawiona diagnoza, pięć ważnych obszarów w tej strategii. Natomiast problem zalewania nie dotyczy wszystkich mieszkańców i faktycznie mogło to umknąć. Natomiast wiemy, że strategia to jest jednak misja danej organizacji określa się wizję i cele i mam nadzieję, że Pan Wójt dotrzyma słowa i odpowiednia uchwała zostanie przygotowana i będziemy mogli to włączyć do jednego z obszarów. Ponieważ jeśli chodzi o samorząd to misją jest dbanie o bezpieczeństwo mieszkańców. Natomiast w Kończycach mamy naprawdę bardzo dużo problem. Chociaż nie tylko w Kończycach bo już słyszymy o problemach ulicy Mały Kraków gdzie coraz większe są problemy i też będziemy musieli rozwiązać sprawę wody.

**Pan Wójt:** sygnalizuje państwu, że może być potężny problem jeśli chodzi o lokalizację zbiornika. Muszą być wydane wcześniej na tą lokalizację zbiornika pozwolenia wodnoprawne i decyzje środowiskowe, moja pani kierownik non-stop jest w kontakcie z Wodami Polskimi, bo zbierali od nas zapotrzebowanie na takie mini zbiorniki retencyjne po 500 kubików i taki nabór myśmy zgłosili taką deklarację, że jesteśmy zainteresowany co najmniej czterema takimi zbiornikami na razie. Ale Pani kierownik już się zorientowała, że to nie jest takie proste bo musi się dysponować terenem, musi być na to pozwolenie wodnoprawne, pełna dokumentacja i tak dalej więc to to nie jest wszystko takie proste.

**Radny A. Jurek:** ja to rozumiem ale musimy podejść do tematu bardzo poważnie.

**Pan Wójt:** proszę tylko pamiętać, że my dysponujemy ograniczonymi środkami a w planach mamy bardzo drogą budowę drogi w Młodziejowicach, rozbudowę szkoły w Michałowicach a każdy zgłaszany przez Państwa wniosek to ogromne pieniądze, których nie posiadamy.

**Radna R. Browarnik:** czy nie możemy stworzyć jakiegoś systemu informowania dzięki czemu osoby kupujące działki u nas w gminie miały by na wstępie informację, że np. dany teren jest zalewowy? Tak aby uniknąć przyszłych problemów.

**Pan Wójt:** o tym doskonale wiem, przyjmuje tygodniowo po 200 telefonów od rozżalonych mieszkańców. Ostatnio był u mnie mieszkaniec Małomiacej który mówi że rozmawiał z panem radnym Kozłowskim i pan radny powiedział że tak naprawdę to w gminie rządzi Wójt i dlatego on na terenie lasu i zieleni nie dostanie mieszkaniówki. Tłumaczę panu że to nie od Wójta i od radnych zależy tylko od Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska No niestety wyszedł zmartwiony tym że to jednak Wójt nie chce jego tematu załatwić.

**Radna R. Browarnik** Panie Wójtcie na Kuźnicy bym prosiła bo tam mieliśmy proces poszerzenia tej drogi nie wiem na czym to stanęło a droga jest naprawdę chyba najgorsza w całej naszej gminie a pod a drugie to ja pamiętam jeździliśmy z komisją inwestycyjną to mówiliśmy wtedy o ulicy Ogrodowej że jest ważna strategicznie i żeby go utwardzić i zrobić coś z nim bo tam się pojawiły domy i tam ludzie w ogóle to traktują nie jako deptak tylko normalnie trakcje dojazdowe.

**Sołtys B. Tochowicz:** chciał bym zabrać głos w kilku kwestiach. Po pierwsze jeśli chodzi o ul. Akacjową to mieliśmy zapewnienie z Urzędu Gminy, że zostanie ona naprawiona jest tam w fatalnym stanie i najgorzej wygląda pierwsza studzienka. Druga sprawa, zgłaszałem Panu Wójtowi konieczność otwarcia przepustu poprzez zamontowanie kratownicy na ul. Akacjowej, który ciągle jest zamulony i powoduje gromadzenie wody. Proszę więc o ujęcie jej

w tegorocznym budżecie. Jeśli chodzi o ul. Koźlicę to tak jak już wspomniano jest ona w okropnym stanie i chciał bym wiedzieć na jakim etapie są tam prace geodezyjne. Chciał bym również zapytać o ul. Ogrodową, która jest zaniedbana a coraz więcej mieszkańców tamtędy jeździ a podobno jeden z mieszkańców postawił tam jakieś słupki, czy to jest samowolka? Co do przejścia dla pieszych przy ul. M. Pałęgi, zostało ono zlikwidowane przy remoncie drogi. Z ZDPK uzyskaliśmy informację, że zostało ono zlikwidowane ponieważ nie spełniało norm. Jednak jeśli w ramach ZIT zostanie wybudowany brakujący kawałek chodnika to będzie mogło ono zostać przywrócone. Sądzę, że przejście znacznie poprawi bezpieczeństwo na tym odcinku drogi. Mam również pytanie o chodnik między Masłomiącą a Michałowicami o przejścia między jedną częścią chodnika drugą gdzie nie ma obniżen i utrudnione jest wchodzenie i schodzenie z jednej części chodnika na drugą część chodnika. To jest również i przy skrzyżowaniu ulicy księdza Mariana Pałęgi za ulicą Akacyjową oraz przy skrzyżowaniu ulicy Jurajskiej z Długą czy takie zniżenia ogólnie tak się da zrobić. Jeszcze mam pytanie na jakim etapie jesteśmy jeśli chodzi o projektowanie chodnika i kanalizacji na ulicy Jana Pawła II. Mam tutaj też pytanie odnośnie poprawy bezpieczeństwa państwo pewnie słyszeli o kradzieżach na ulicy Banasiówka. Co prawda tam pojawiły się nie oznakowany patrole policji na ale to wiadomo że to jest takie działanie doraźne. Ale w dłuższej perspektywie Myślę że również ten komisariat policji który być może kiedyś powstanie miejmy nadzieję w Michałowicach poprawi znacząco bezpieczeństwo w naszej gminie i mam pytanie czy ta działka o której mówimy o jest ta działka tutaj przy banku czy to jest jakaś inna działka odnośnie tego komisariatu? Wtedy jak była dyskusja z panem komendantem to gmina Zielonki również występowała o taki komisariat tylko tam lokalizacji mieli taką dość niepewną czy ta lokalizacja dalej jest brana pod uwagę czy nie? Jeszcze mieszkańcy z Banasiówki odnośnie ostatnich włamania na ich ulicy zaproponowali założenie i sfinansowanie tego monitoringu z własnym w środku na tej ulicy. Zwrócili się do mnie z pytaniem czy gmina mogłaby założyć taki monitoring i czy ewentualnie w budynku Straży Gminnej mogło być jakby centrum nagrywania tego monitoringu. Również tutaj jest mam też taką prośbę do pana radnego powiatowego czy byłoby możliwe założenie lustra do wyjazdu z ulicy Akacyjowej na ulicę księdza Maraiana Pałęgi.

**Pan Wójt:** uważam, że powinien Pan z tymi pytaniami do mnie podejść przed sesją i spokojnie udzielił bym Panu odpowiedzi. Zadając na raz tyle pytań sadzę, że nie tylko ja w pewnym momencie przestałem je notować i nie udało mi się wszystkiego spamiętać. Zapraszam wszystkich sołtysów, jeśli macie jakieś tego typu konkretne pytania na rozmowę. Jestem zawsze przeważnie zawsze w urzędzie nie ma problemu z uzgodnieniem jakiegoś terminu więc zapraszam serdecznie wszystkich.

**Radny Powiatowy J. Raźny:** jeśli chodzi o to przejście dla pieszych o to włączyliśmy się dość długo i jak przedstawiałem w prezentacji jesteśmy na takim etapie, że zarząd dróg powiatu musi to wykonać mając na uwadze aktualne przepisy prawa budowlanego i przepisy wykonawcze czyli tam trzeba dorobić kawałek chodnika, trzeba to przejście oświetlić odpowiednio. Jak śledziłem sesję to przecież na ostatniej sesji Pan Wójt zadeklarował, że poprze ten projekt, więc ja liczę że taka opinia jak nie wyszła to wyjdzie od pana wójta bo tak słyszałem na ostatniej sesji, że temat tej opinii jest już załatwiony. Mam nadzieję że to już rola później Zarządu Dróg Powiatu żeby działał. Jest prośba, żeby gmina wyraziła swoją opinię co do tego przejścia dla pieszych gmina partnerem dla powiatu i w tym obszarze jest prośba, żeby wypowiedział się Pan Wójt w imieniu gminy. Pan pytał jeszcze o te chodniki, ktoś je tak zaprojektował. Rozumiem że jest problem, że nie ma tam zniżenia. Z tego co pamiętam to pan indywidualnie w tej sprawie występował bo rozmawialiśmy i pan prowadził korespondencję z zarządcą drogi o te zniżenia bo wiem że na tym stanęło bo wiem o co



chodzi. Ja nie jestem projektantem poruszamy ten temat indywidualnie żeby na sesji już rzeczywiście nie przedłużać. Jeśli chodzi o lustro to pierwszy raz słyszę o tym ale jak najbardziej złożymy taki wniosek o poprawię bezpieczeństwa z tego co pamiętam to jest procedowane lustro na Źródlanej to jest skrzyżowanie z ulicą Górną. Również składałem wniosek Słowińska- Zachodnia i wiem, że to gmina przejęła i gmina takie lustro wczoraj postawiła bo wiem że zarząd dróg powiatu dogadał się tej z Urzędem Gminy, chyba Zarząd Dróg wykonał projekt organizacji ruchu a lustro zakupiła gmina.

**Sołtys G. Kozioł:** gwoli podsumowania bo mam wrażenie, że biorę udział w jakiejś farsie naprawdę pewne rzeczy można załatwić poza tą salą. Każdy z nas sołtysów, radnych ma jakieś niedociągnięcia na swoim terenie jeżeli chodzi o drogi, przystanki, budynki, chodniki i tym podobne. Naprawdę na każdej sesji powtarzanie ciągle tych samych spraw bo są tylko jakby w gminie na palcach można policzyć ile miejscowości a takie miejscowości jak Zagórzycze, Raciborowice, Więclawice, Prawda nie ma bo o nich nie słychać a my też mamy problemy tylko patrzemy na innych, że może inni mają większe problemy, więc weźcie sobie troszkę na wstrzymanie i zaczynajcie myśleć troszkę bo zaczyna to być naprawdę męczące.

**Pan Przewodniczący:** Pani Sołtys nikt nie broni Pani zabierać głosu i walczyć o swoją miejscowość.

**Sołtys G. Kozioł:** ja cenię sobie czas innych i swój a w tej dyskusji nie ma nic budującego

**Pan Przewodniczący:** Pani Sołtys jesteście radnymi i otrzymaliśmy mandat od mieszkańców, mamy występować w ich imieniu. Sesje odbywają się raz w miesiącu, 3 godziny za długo. Widocznie pani jest po prostu zmęczona.

**Sołtys G. Kozioł:** ja nie jestem zmęczona tylko jestem zmęczona słuchaniem co sesję identycznych rzeczy naprawdę pewne rzeczy już dawno można było załatwić.

**Pan Wójt:** frekwencja na sali o czymś świadczy.

**Pan Przewodniczący:** właśnie to jest niesłychane Panie Wójtce, ja mogę odpowiadać za siebie, każdy odpowiada za siebie. Próba atakowania Pana sołtysa, jednej czy drugiej osoby która próbuje walczyć o swoich mieszkańców jest po prostu nie w porządku.

**Pan Wójt:** ja nie słyszałem żadnego ataku Panie przewodniczący, ja usłyszałem tylko o wzajemnym szanowaniu czasu bo na większość tych pytań gdyby przyszedł Pan sołtys dostał by konkretna odpowiedź u mnie w gabinecie, tu na Sali ja nie mam swoich pracowników i w szczegółach nie mogę odpowiedzieć na te pytania. Gdyby do mnie przyszedł to wraz z nim udał bym się do odpowiednich pracowników, żeby wszystko załatwić.

**Pan Przewodniczący:** Panie Wójtce na przedostatniej sesji pan zadeklarował, że jest poparcie w sprawie tego przejścia czy coś do tej pory się wydarzyło w tym temacie?

**Pan Wójt:** nie wiem ponieważ mamy bardzo dużo różnych spraw i nie pamiętam wszystkiego.

**Sołtys B. Tochowicz:** gdyby tematy były załatwione od razu to właśnie by nie było takich pytań non-stop. Oczywiście pani może mieć pretensje do mnie do pana Marka o to że zabieramy głos na sesji w naszych sprawach i powtarzamy może niektóre tematy. Szanowni Państwo od tego tutaj jesteśmy, jeżeli na przykład jeden z mieszkańców, który postuluje

założenie monitoring na swojej ulicy nie dam rady przyjść to ja poruszę ten temat bo może ogląda tą sesję i sobie sprawdzi czy ten temat został poruszony. My jesteśmy jakby łącznikami tak prawda mieszkańców z gminą, nie każdy mieszkaniec może przyjść na sesję i takie tematy należy tutaj poruszać bo od czego jest ta sesja dyskusja wolne wnioski. Jesteśmy po to że dopóki ktoś zabiera głos, żebyśmy go wysłuchali i to, że ktoś wychodzi z sesji nie chce słuchać innych to już jest jego problem bo gdyby był to bym wiedział jakie są problemy i które są non stop nierozwiązywalne.

**Pan Wójt:** ja proponuję Panie Przewodniczący róbcie sesje od 9:00 rano będą pracownicy będą mogli wszystko wytłumaczyć a nie o 15:00.

**Pan Przewodniczący:** Panie Wójtce akurat ta sesja było kilka osób którym nie pasowała wcześniejsza pora ja oczywiście ustalam te godziny i 13:00 tutaj wypracowaliśmy tutaj jakieś wspólne stanowisko w tym temacie ale ja też muszę liczyć się z tym że komuś mogła akurat ta godzina tym razem nie pasować, zbiegło się kilka takich przypadków i dlatego ta sesja jest o 15:00 ale będzie o 13:00. Mam nadzieję, że Pani sołtys nie będzie tak bardzo zmęczona bo po prostu to są obrady. Zapraszamy sołtysów umożliwiamy im zabranie głosu, ja sobie nie przypominam, żeby Pani kiedykolwiek zabiera głos a w tym momencie Pani mówi o tym że wy macie potrzeby. Może Pani jest bardziej skuteczne niż inni i udaje się pani pewne rzeczy wypracować ale myślę że to jest bardzo nie w porządku jeżeli pani zwraca uwagę komuś kto stara się walczyć, chodzi raz, drugi, trzeci i nie jest w stanie tego stanowiska wypracować. Ja tylko uważam, że to co Pani powiedziała jest bardzo nie w porządku. Mamy sesję praktycznie raz miesiącu 3 godziny jeżeli ktoś nie jest w stanie usiedzieć to jest brak szacunku dla mieszkańców po prostu.

**Sołtys G. Koziol:** czy to nie jest w takim razie brak szacunku do reszty radnych i sołtysów kiedy się słucha za każdym razem to samo. My też możemy to państwo mówić listę swoich niedociągnięć będziemy tu siedzieli od rana do wieczora. Ja tych niedociągnięć też mam bardzo dużo tylko biorę pod uwagę, że w gminie są ważniejsze rzeczy niż tylko moja miejscowość. Gdzie daję radę to załatwiam to sama. Nie może być tak że tylko są trzy miejscowości czy cztery w gminie o których non-stop słuchamy. To nie jest jakieś niegrzeczny w stosunku do reszty tylko chodzi o to że jest brak szacunku do reszty właśnie sołtysów i radnych którzy nie mogą powiedzieć bo czują się w nie w porządku zwracając głowę drobiazgami.

**Sołtys B. Tochowicz:** pismo odnośnie tego odtworzenia przejścia dla pieszych wpłynęło również do gminy 24 września 2021 roku.

**Radna Z. Puchalska- Wilk:** zacznę od tego że bardzo mnie zdziwiła reakcja pana przewodniczącego w której stwierdził Pan, że Pani sołtys jest zmęczona i zaczął ją pouczać. To jest bardzo nieeleganckie w moim odczuciu po prostu nie dziwię się pani reakcji, że pani sołtys tak powiedziała. Podejrzewam, że tutaj większość też ma podobne odczucia, że pewne tematy są wałkowane zupełnie niepotrzebnie. Powinniśmy mieć jakąś dyscyplinę słowną czyli powiedzieć to co mamy powiedzieć a nie ubierać to w rozległe jakieś monologi. Oprócz tego po to są komisje na których to komisjach możemy spotkać się, możemy podyskutować, możemy poprosić pracowników. Możemy się przygotować i wtedy szereg problemów jakby zniknie a jeżeli nie zniknie to na radzie będziemy mogli jakieś wypracować stanowisko. Sesja w moim odczuciu to powinna być po prostu taka kwintesencja tego co się wypracował na komisjach na objazdach. Natomiast tutaj dzięki życzliwości pana przewodniczącego głos zabierają i goście i sołtysi i tak dalej i powinni też jakiejś dyscypliny przestrzegać. Mówienie,

że ktoś może tam wytrzymać czy nie wytrzymać to jest kwestia odporności i możliwości koncentracja uwagi na dane tematy. Poza tym trwa sesja już trzy godziny i nie było nawet przerwy i stąd między innymi wychodzimy bo chcemy odetchnąć świeżym powietrzem możesz skorzystać z toalety. Jeżeli Pan przewidywał, że będzie dłuższa dyskusja to jedna taka przerwa też powinna być zrobiona. Proszę żeby pan się zastanowił nad tym czy czasami nie dać radnym jakiegoś limitu czasowego wtedy by to może bardziej zdyscyplinowane były nasze wypowiedzi.

**Sołtys R. Żemło:** Korzystając z tego, że jest radny powiatu mam takie pytanie czy w jakiś sposób zarówno gmina jak i powiat monitoruje zwiększenie natężenia ruchu na Granicznej i na Górnej w związku z tym, że nasze ulice stają się w tym momencie ulicami przelotowymi gdzie nawigacja pokazuje żeby nie jechać przez Kraków tylko jechać właśnie przez Michałowice i Zielonki żeby ominąć Kraków. Czy taki monitoring jest wprowadzony? Jeżeli nie to jakie działania zamierzacie wprowadzić bo w ferie i pewnie w okresie maja, piątek, sobota, niedziela jest armagedon. Na Granicznej mamy już w tym momencie chodnik na połowie na Górnej chodnika nie ma a ruch jest naprawdę bardzo duży.

**Radny Powiatowy J. Rażny:** Dyrektor Zarządu Dróg Powiatu Krakowskiego ostatnio wprowadził taką procedurę rzeczywiście i pozyskał sprzęt jest to monitoring wizyjny z kamerami i instaluje go na różnych drogach po to żeby uzasadnić choćby starania mieszkańców czy wnioski nawet radnych. Przykładem jest choćby właśnie pojawiły się takiego analizatora na ulicy Granicznej chyba z tydzień już tam jest. Dyrektor robi sobie takie analizy czy wnioski o np. przejście jest zasadny bo może okazać się że wcale tam ludzie nie przychodzą i potem ma on wymierną informację i podejmuje później działania. Jeżeli się okaże, że pomimo tych licznych wniosków i apeli nie ma tam ruchu takiego wielkiego pieszych to nie idziemy w kierunku inwestowania i projektowania przejścia. Myślę że to będzie nabierało intensywności bo ostatnie takie badania kompleksowe ileś lat temu były robione.

**Pan Wójt:** ja uważam, że akurat tych dróg Zarząd Dróg Powiatu Krakowskiego nie monitoruje bo po co. To jest ruch, który jest spowodowany remontem 29 Listopada i o ile ktoś jedzie od północy na zachód Krakowa jedzie Warszawską i Górną czy w jakimś tam innymi ulicami o ile jedzie na S7 jedzie przez Kończyce, Książniczki, Raciborowice i Spacerową w Batowicach cały tranzyt się tam odbywa. Po co mamy to monitorować skoro ten ruch po oddaniu 29 i Północnej obwodnicy i s-siódemki za rok spadnie na wszystkich naszych drogach zdecydowanie.

**Pan Przewodniczący:** mam pytanie do Pana Wójta i Pani Skarbnik, na ostatniej komisji była dyskusja na temat przeniesienia 50 000,00 zł, mam nadzieję że to jest nieprawdziwa informacja, że te pieniądze miały być przeznaczone na szkolenia dla pracowników. Po tym jak zaczęliśmy o to pytać to pracownicy podobno dostali informację, że ponieważ radni pytają zaczynają grzebać nie odbędzie się takie szkolenie niestety i dostali propozycje odpłatnego wyjazdu takiego szkoleniowego.

**Pani Skarbnik:** środki na szkolenie pracowników mieliśmy zabezpieczone w projekcie budżetu jednak z uwagi na skalę osób nie pokrywały tego szkolenia które byśmy mogli zrobić więc jedyną opcją w celu uzupełnienia wcześniej przewidzianej kwoty miała być odpłatność częściowa pracownika poniesiona, nie wiedzieliśmy, że skala będzie aż tak duża.

**Pan Wójt:** tłumaczyliśmy bo taka jest prawda, że mamy niedoszacowany budżet na dużo różnych działań między innymi szkolenia między a nie na wyjazd pracowników na szkolenie wyjazdowe. Natomiast orientowanie się ile by coś takiego kosztowało, nie widzę w tym nic nad naturalnego.

Następnie Pani Skarbnik przypomniała z jakimi trudnościami mierzy się urząd gminy w tegorocznym budżecie.

**Pan Przewodniczący:** ja tylko chciałem się upewnić, że to jest jakaś nieprawda, że radni by grzebali czy interesowali się tymi pieniędzmi. Myślę że gdyby radni dostali informację, że ma być szkolenie to nawet by się nie odezwali. Myśmy byli za swojej kadencji już dwa razy wiem, że pracownicy byli bardzo dawno temu na szkoleniu, szkolenia są bardzo ważne, przyjmę się pracownika o określonych kwalifikacjach rozwijają swe kompetencje przez te kilka lat pracy i bardzo ważne jest proponowanie i przeprowadzanie szkoleń podnoszących te kompetencje.

**Pan Wójt:** ja często się słyszę gdy do mnie przychodzą pracownicy, że Wójt coś komuś obiecał, bo był u niego jakiś mieszkaniec i tak twierdzi, a jest to nieprawda. Więc jak pracownik mówi jakiś że myśmy coś kombinowali to niech Pan zawsze bierze poprawkę co ludzie potrafią mówić.

**Pani Skarbnik:** zastanawiamy się nad tym wyjazdem ale bardziej pod kątem projektu budżetu na rok 2024 to nie jest temat zamknięty ale obaczmy czy możliwości budżetowe na to pozwolą.

**Pan Wójt:** szkolenia pracowników tak czy inaczej są realizowane na bieżąco są dostosowani do nowych przepisów więc tego typu indywidualne szkolenia non-stop się odbywają.

**Radny Powiatowy J. Raźny:** jedna ważna rzecz bo spotkaliśmy się z Panem Wójtem z panem radnym Adamem Jurkiem w temacie odwodnienia w Kończycach. Wczoraj rozmawiałem z panem wicestarostą i jest do dyspozycji bo powiat krakowski chce się włączyć w pomoc. Jeśli chodzi o temat tego przepustu nieszczęsnego i zalewania mieszkańca. Pan wicestarosta będzie się chyba z Wójtem kontaktował w przyszłym tygodniu taką mi przekazał informację.

#### **Ad 24. Zamknięcie sesji.**

Po wyczerpaniu wszystkich punktów porządku obrad, Pan Przewodniczący Rady Gminy Michałowice zamknął LIX Sesję Rady Gminy Michałowice VIII Kadencji w dniu w dniu 30 marca 2023 r.

Protokołowała:

A. Ciaranek

Na tym protokół zakończono

Zatwierdzono